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سرمقاله

آینده اقتصاد 
در دست دانش بنیان ها 

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به 
راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب 
رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه 
سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری 
بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار 
مناسب برای تحقق رشد اقتصادی نیز همین فرآیند 
است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به سمت 

بخش دیجیتال...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری اطلاعات

متن کامل  د ر صفحه 4

وزیر ارتباطات: منتظر پاسخ هستیم

قواعد سرزمینی مان را به 
استارلینک ابلاغ کرده ایم

توسعه کارآفرینی و فعالیت دانش بنیان برای رشد اقتصادی ضرورت دارد 

فعالیت دانش بنیان ها  در خط مقدم اقتصاد
صفحه4

صفحه2

کاهش  تورم  تولید  شتاب  گرفت
چشم  انداز   روشن   افت   تورم   مصرف

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات گفت: قواعد سرزمینی 
کشــور به اپراتورهای ماهواره ای ابلاغ شــده است 
و در صورت رعایت ایــن قواعد از حضــور آنها در 
کشور استقبال می شود. وزیر ارتباطات در حاشیه 
جلسه هیات دولت گفت: ما از فعالیت  منظومه  های 
ماهواره ای اســتقبال می کنیم مشروط به اینکه به 
قواعد بین المللی پایبند باشــند. او افزود: بر اساس 
قواعد اتحادیه بین المللی مخابرات )ITU( هر اپراتور 
ماهواره ای بخواهد در کشوری فعالیت کند باید قواعد 
سرزمینی یا لندینگ رایت آن کشور را رعایت کند. ما 
این قواعد سرزمینی را که مصوب قانونی کمیسیون 
تنظیم مقررات است به اینها رسما ابلاغ کرده ایم و 
منتظر پاسخ آنها هستیم. او با تاکید بر اینکه قوانین 
»لندینگ رایت« ایران را رسما به استارلینک ابلاغ 
کردیم و منتظر پاسخ هســتیم گفت: استارلینک 
مانند سایر اپراتورها اگر قوانین سرزمینی را رعایت 
کند از فعالیت آنها استقبال می کنیم. وزیر ارتباطات 
همچنین اعلام کرد که تماس تصویری تلفن های 

همراه بدون نیاز به نرم افزار به زودی 
برقرار خواهد شد. عیسی زارع پور در 
حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: به زودی 

تماس تصویری از طریق تلفن 
همراه بدون نصــب نرم افزار 
فعال خواهد شــد و هزینه 

زیادی نیز نخواهد داشت. 
وزیر ارتباطات همچنین 
با تشــکر از خانــواده 

همکاران وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، گفت: هرچه 
کانون خانواده ها گرم تر باشــد، 
آثار مثبت آن بیشتر بر فعالیت 
های وزارت ارتباطات نمود دارد 

اجتماعی

عضو شورای عالی نظام پرســتاری گفت: جذب ۱۱ 
هزار نیروی کادر درمان که وزارت بهداشت اعلام کرده 
است، کافی نیست. فریدون مرادی، با اشاره به کمبود 
پرستار در بیمارستان ها و مراکز درمانی، با توجه به 
مصوبه وزارت بهداشت برای جذب ۱۱ هزار پرستار و 
کادر درمانی، اظهار کرد: بیمارستان ها و مراکز درمانی 
با کمبود شدید نیروی پرستاری مواجه هستند، لذا 
جذب ۱۱ هزار نیروی کادر درمان که توسط وزارت 
بهداشت اعلام شده است، کافی نیست؛ زیرا ما بیش از 
۱۰۰ هزار نفر کمبود نیروی پرستاری داریم و جذب 
۱۱ هزار نفــر تأثیری چندانی به حال پرســتاران و 
بیماران ندارد. وی ادامه داد: حداقل انتظار ما، استخدام 
۲۵ هزار نیرو فقط در حوزه پرستاری است و لازم است 
که اولویت جذب با پرستاران طرحی، تمدید طرحی، 
شرکتی و ۸۹ روزه در دوران کرونا باشد؛ زیرا این افراد 
در شرایط سخت امتحان خودشــان را پس داده و از 

تلاش و ایثار چیزی دریغ نکرده اند.
مرادی اضافه کرد: در دوران کرونا پرستاران در ابتدا با 
ویروسی ناشناخته روبه رو بودند و نحوه درمان و مبارزه 
با این بیماری را نمی دانستند و ایثارگرانه از جان خود 

گذشتند و ایســتادگی کردند تا از این بحران عبور 
کردیم، اما اکنون که بحران کرونا فروکش کرده است، 

درست نیست آن ها را تعدیل و اخراج کنیم.
وی افزود: با تمام ایثارگری های پرستاران در بحران 
کرونا، متأسفانه وزارت بهداشــت آن گونه که باید، 
قدردان زحمات نیــروی کادر درمان در دوران کرونا 
نبود و این موضوع علاوه بر کاهش انگیزه پرستاران، 
باعث ایجاد صدمات به بیماران نیز می شود و در نهایت 
پرســتاران ما به مهاجرت روی می آورند و در آینده، 

کشور خالی از نیروی متخصص می شود.
عضو شورای عالی نظام پرستاری تصریح کرد: با توجه 
به هزینه  هایی که دولت برای تحصیل دانشــجویان 
پرســتاری ارائه می کند، زمانی که این دانشجویان 
فارغ التحصیل می شوند، به جای اینکه در کشور به کار 
گرفته شوند و از تخصص و دانش آنها استفاده شود، 
مسئولان با کم لطفی و بی مهری، زمینه مهاجرت آنها 
را فراهم می کنند و این باعث می شود نیرویی که در 
کشور تحصیل کرده و دارای تخصص شده به راحتی 
جذب کشورهای خارجی شود و کشورهای دیگر از 

دانش و تخصص پرستاران ما استفاده کنند.

وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی به برنامه های 
مشترک ایران و ترکمنستان در خصوص آئین 
نوروز اشــاره کرد و گفت: نوروز به عنوان عید 
باســتانی همواره مورد علاقه هر دو ملت است 
و برنامه های متنوعی بــرای برپایی برنامه های 

مشترک تدارک دیده شده است.
محمدمهدی اســماعیلی گفت: تعامل با برخی 
کشورها به دلیل تفاوت های فرهنگی، سختی 
هایی دارد، اما در مورد دولت و مردم ترکمنستان 
به دلیل سابقه وسیع و مشترک تمدنی، فرهنگی 
و تاریخی هیچ مانعی وجود ندارد. وی در ادامه 
گفت: آداب و ســنن مشــترک در کنار وجود 
شخصیت های بزرگ فرهنگی، شرایط مناسبی 
برای توســعه روابط دو کشور فراهم کرده است 
لذا با توجه به ظرفیت های موجود گســترش 
ارتباط فرهنگی و هنری می بایست در اولویت 
قرار گیرد. اســماعیلی در ادامه به برنامه های 
مشترک دو کشور در خصوص آیین نوروز اشاره 
کرد و افزود: نوروز به عنوان عید باستانی مورد 
علاقه هر دو ملت اســت که برنامه های خوبی 
برای برپایی برنامه های مشترک تدارک دیده 

شده است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در مراسم اختتامیه 
هفته فرهنگی ایران در عشق آباد ترکمنستان 
گفت: مردم فرهنگ دوســت ترکمنســتان را 
خویشاوند و از اعضای خانواده خودمان می دانیم 
و روسای جمهور دو کشــور در برقراری روابط 
فرهنگی دو ملت بیش از گذشته اهتمام دارند. 
وی در پایان گفت: در ملاقات با وزرا و مقامات 
کشور ترکمنستان، توافق های خوبی در جهت 
ارتقای سطح تعاملات فرهنگی و هنری دو کشور 
صورت گرفته که در آینده ای نزدیک بخش قابل 

توجهی از این برنامه ها اجرایی خواهد شد.
همچنین شاهمرادف، وزیر فرهنگ ترکمنستان 
هم در این مراســم گفت: روابط ترکمنستان و 
ایران در تمام عرصه ها بطور روز افزون در حال 
افزایــش و در روابط دوســتانه و برادرانه مردم 
ترکمنســتان و ایران همکاری های فرهنگی از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است. شاهمرادف ادامه 
داد: اســاتید حوزه فرهنگ و هنر دو کشور در 
رویدادهای فرهنگی مشترک حضوری پررنگ 
دارند که این مسئله به توسعه روابط دوستانه و 
تکامل همکاری های فرهنگی کمک بســیاری 

خواهد کرد.

دبیر سی و هشتمین جشــنواره موسیقی فجر 
در نشست خبری این رویداد موسیقایی، چنین 
پیشنهاد داد که جایزه باربد می تواند به سیمرغ 

بلورین جشنواره موسیقی بدل شود.
نشست سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر 
چهارشــنبه ـ ۲۶ بهمن ماه ـ در تالار رودکی در 
حال برگزاری اســت. محمد اللهیاری )رییس 
دفتر موســیقی( ، بهزاد عبدی )دبیر جشنواره 
موســیقی فجر( و میرعباس ستایشــگر )دبیر 
اجرایی جشنواره( سخنرانان این نشست هستند. 
قرار است در جریان این نشست اطلاعاتی درباره 
روند برگزاری سی و هشتمین جشنواره موسیقی 
فجر همچنیــن توضیحاتی دربــاره بخش های 

مختلف این رویداد فرهنگی هنری اعلام شود.
بهزاد عبدی در این نشســت درباره همکاری با 
جشنواره موســیقی فجر در مقام دبیر دوره سی 
و هشــتم، چنین اظهار کرد: من بهزاد عبدی، 
آهنگساز هستم و همیشــه هم بوده ام. اولین بار 
که این مسئولیت خطیر را پذیرفتم، در تیر ماه 
بود. دکتر الهیــاری از من دعــوت کردند که با 
توجه به تجربیاتی که از در خارج از کشور داشتم 
شاید بتوانم کمکی کنم و من هم پذیرفتم. چون 
معتقدم موســیقی مهم ترین رکن یک جامعه 
است، می تواند به جامعه خط بدهد و هدایت کند. 
در مسیر دبیری جشنواره پیشنهادهایی را ارائه 

دادم که پذیرفتند و البته بخشــی از آن در ذهن 
خودشان هم بود.

دبیر سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر در 
این نشست همچنین پیشــنهاد کرد که جایزه 
باربد می تواند به ســیمرغ جشــنواره موسیقی 
تبدیل شود. او با تاکید بر برگزاری بخش رقابتی 
جشنواره موسیقی فجر، خاطرنشان کرد: آقای 
الهیاری با به روزرسانیِ اساسنامه جشنواره، این 

پیشنهاد را در جشنواره گنجاندند.
عبدی سپس چنین اظهار کرد: تمام تلاش ما در 
سی و هشتمین جشنواره موسیقی فجر این بود 
که گروه های جوانی بیایند. وقتی این جشنواره از 
بچه های جوان دعوت می کند ســکویی خواهد 
بود برای فعالیت موسیقی آنها که بعدها بتوانند 

بهتر دیده شوند.
دبیر جشنواره موسیقی فجر ســپس آماری از 
این دوره ارائه کرد: در سی و هشتمین جشنواره 
موسیقی فجر در مجموع ۲۱۲۶ هنرمند حضور 
دارند که در این بین، ۱۸۸ هنرمند از اســتان ها 
هستند. همچنین دربخش غیررقابتی تکنوازی، 
۲۷ نوازنده زن و ۴۹ نوازنده مرد شرکت دارند. در 
بخش غیررقابتی گروه نوازی نیز ۱۹ گروه مردانه 
در جشنواره امسال حضور دارند. در بخش رقابتی 
جشنواره موسیقی فجر هم ۳۴ گروه از آقایان و 

هفت گروه از خانم ها شرکت کرده اند.

رهبــر معظــم انقــلاب اســلامی ۲۲ بهمن 
امســال را روز تاریخــی دانســتند و گفتنــد: 
مــردم در سراســر کشــور در ایــن روز بــه 
معنــای واقعــی حماســه آفریدنــد و لازم 
 می دانــم بــه ملــت ایــران اظهــار تعظیم 

کنم.
به گزارش ایرنــا، حضرت آیــت الله خامنه ای 
صبــح روز چهارشــنبه در دیــدار جمعــی 
از مــردم آذربایجــان شــرقی بــا اشــاره به 
حضور ملت ایــران در راهپیمایــی ۲۲ بهمن 
امسال اظهار داشــتند: شــنبه ۲۲ بهمن یک 
شــنبه تاریخی و یک ۲۲ بهمــن تاریخی بود 
 و در سرتاســر کشــور مردم به معنــای واقعی 

حماسه آفریدند.
در آستانه ســالروز قیام تاریخی مردم تبریز در 
۲۹ بهمن سال ۱۳۵۶، صبح امروز )چهارشنبه( 
جمعی از مردم آذربایجان شرقی با رهبر انقلاب 
اسلامی دیدار کردند. گزیده ای از بیانات ایشان 
در این دیدار به شــرح زیر است: بخاطر حرکت 
ارزشمند ۲۲ بهمن ۱۴۰۱ به ملت ایران اظهار 

تعظیم می کنم
لازم می دانم به ملت ایــران اظهار تعظیم کنم 
به خاطر این حرکت ارزشــمندی که در بیست 

و دوم بهمن امســال نشــان دادند. امسال این 
شنبه ای که گذشت، شــنبه  بیست و دوم بهمن 
 یک شــنبه  تاریخی، یک بیســت و دوم بهمن 

تاریخی بود. 
در سرتاسر کشــور مردم به معنای واقعی کلمه 
حماسه آفریدند. این همه تبلیغات مخالف، این 
مشــکلاتی که مردم با همه  وجودشان، با جسم 
و جانشان حس می کنند، تحریکات دشمنان، 
هوای سرد، در بعضی نقاط کشور هوای زیر صفر، 
همه ی اینها تحت تأثیر گرمای ایمان و بصیرت 
مردم ایران نادیده گرفته شــد، مــردم آمدند با 
این عظمت، این آمدن مــردم حقایق زیادی را 

بیان کرد.
اظهار ارادت به ملت ایــران در همه جا؛ از منتها 
الیه شــرق کشــور تا منتها الیه غرب کشور، از 
شمال تا جنوب کشور، در شهرهای دوردست، 
در مراکــز، در شــهرهای بزرگ مثــل تبریز، 
اصفهان، مشــهد و جاهای دیگر تا روســتاها؛ 
همه با هم صدا بلند کردند ملــت ایران، خیلی 
ارزشمند اســت اینها. شکرالّله ســعیکم ملت 
ایــران! البته بنده حــالا خودم را شایســته ی 
 این نمیدانــم که من تشــکر کنم، خــدا باید 

تشکر کند.

ســخنگوی دولت گفت: وزیر بهداشــت برای 
بررســی موضــوع مســمومیت دانش آموزان 
اســتان قم، عازم این استان شــده است.علی 
بهادری جهرمــی پس از جلســه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: وزیر بهداشــت 
برای بررسی موضوع مسمومیت دانش آموزان 
استان قم، عازم این استان شده است اما مطابق 
 گزارش های اولیه پزشــکی، اثر مســمومیت

 بلند مدت نیست.
ســخنگوی دولت عنوان کرد: برای بررســی 
بهتر عوامل این مســمومیت، همــکاری بین 
وزارت اطلاعــات و وزارت آمــوزش و پرورش 
شکل گرفته اســت.وی افزود: با توجه به برخی 
از مباحثــی که پیرامــون حوادثــی در برخی 
از دبیرســتان های دخترانه اســتان قم پیش 
 از این در جلســات قبلی هیات دولت توســط 
وزیــر آمــوزش و پــرورش ارائــه شــده بود 
و ماموریتی که بــه وزیر اطلاعات داده شــده 
بود امــروز وزیر اطلاعــات گــزارش اولیه را از 
 بررســی های اولیه در مجموعــه هیات دولت

 ارائه کردند.
ســخنگوی دولت بیان کرد: البته فرضیه های 
مختلفــی بود کــه در حوزه های پزشــکی در 
حال بحث و بررســی به ویژه بــا ظرفیت های 

پزشکی استان قم است.بهادری جهرمی عنوان 
کرد: رئیس دانشــکده علوم پزشکی استان قم 
متخصص حوزه سم شناســی اســت و استان 
قم هم ظرفیت پزشــکی خوبی دارد. ۱۵ عضو 
هیات علمی از خود دانشــگاه های اســتان قم 
در حوزه های پزشــکی و حوزه هــای مرتبط 
 با پزشــکی در حال همــکاری برای بررســی 

موضوع هستند.
وی افزود: با این حال هیــات دولت امروز وزیر 
بهداشت را عازم قم کردند برای اینکه به عنوان 
نماینده دولت از نزدیک به صــورت میدانی تر 
موضوع مــورد بحث و بررســی قــرار بدهند. 
سخنگوی دولت تصریح کرد: مطابق گزارش های 
ارائه شده است هیچ کســی از این دانش آموزان 
بستری در بیمارستان باقی نمانده است. بویی 
که گفته می شود استنشاق شده و یا هر عاملی 
که اتفاق افتاده اثر کوتاه مدت و گذرا داشــته و 
مطابق گزارش های پزشکی اولیه اثر ماندگاری 

نداشته است.
بهادری جهرمــی گفــت: اما برای شناســایی 
ابعــاد و زوایای آن هــم وزیر بهداشــت عازم 
قم شــده اســت و هم نمایندگانــی از وزارت 
 اطلاعات که در قم هســتند بــا وزیر همکاری 

خواهند داشت.

معاون محرومیت زدایی بنیاد مســتضعفان اعلام 
کرد که با توجــه به تغییر نــرخ ارز و افزایش قیمت 
اقلام خوراکی، طی سال جاری ۳ میلیون انواع بسته 
معیشــتی در بنیاد تهیه و بین خانواده های محروم 
کمیته امداد، سازمان بهزیستی و زندانیان توزیع شده 
است. وحید خاوه ای در مراسم بهره برداری از ۷۵۰۰ 
طرح محرومیت زدایی بنیاد مستضعفان، با اشاره به 
آیین بهره بــرداری از ۷۵۰۰ طرح محرومیت اظهار 
کرد: عمده اقدامات در استان سیستان و بلوچستان 
و خراسان شمالی انجام شده است و بیشترین مقدار 
هزینه در استان سیستان و بلوچستان و خورستان طی 

سال ۱۴۰۱ شده است.
وی افزود: در موضوع مسکن محرومان در سال ۱۴۰۱ 
جمعا در ســاخت ۹۰۰۰ واحد مسکونی مشارکت و 
همچنین سیمان و میلگرد ۳۰۰۰ واحد آسیب دیده 
در حوادث طبیعی، سیل و زلزله تامین شده است و 
مجموعا ۱۹۰ هزار تن سیمان و ۲۸ هزار تن میلگرد به 

صورت رایگان در اختیار نیازمندان قرار گرفته است.
معاون بنیاد مستضعفان با اشــاره به اینکه اقدامات 
متعددی در حوزه های حمایتی صورت گرفته است، 
گفت: آزادی زندانیان مالی غیرعمد، تامین البسه و 
پوشــاک برای محرومان، تامین لوازم خانگی برای 
افرادی که در حوادث طبیعی آسیب دیدند، کمک 
به خانواده های پرنوزاد و اهدای لوازم التحریر به دانش 
آموزان کم بضاعت از دیگر اقدامات بنیاد در ســال 

۱۴۰۱ بوده است.
خاوه ای اعلام کرد که بنیاد مســتضعفان طی سال 

جاری بیش از هــزار میلیاردتومان به کمیته امداد و 
حدود ۴۰۰ میلیارد تومان نیز به سازمان بهزیستی 
مســاعدت و کمک کرده اســت. به گفته وی، بنیاد 
مستضعفان برای تهیه جهیزیه ۱۸ هزار نوعروس با 
مشارکت کمیته امداد پیش قدم و همچنین در ۲۰۰ 
نقطه کشور به ساخت مساجد کمک شده است. معاون 
بنیاد مستضعفان با اشاره به دیگر اقدامات بنیاد اعلام 
کرد که در ۱۱۰ نقطه زمین های ورزشی با پوشش 
چمن مصنوعی در اختیار جوانــان و نوجوانان قرار 
گرفته اســت. همچنین یک بیمارستان ۲۴۰ تخت 
خوابی در آبادان ســاخته و تحویل و ۶ مرکز درمانی 

ساخته شد.
معاون بنیاد مستضعفان به تجهیز  چهار بیمارستان 
در تهران، فارس و خوزستان با کمک بنیاد اشاره کرد 
و افزود: طرحهای مختلف آبرســانی، احیای قنوات، 
مسیرهای روستایی و آبخیزداری اجرا شده که ۱۵۰ 
میلیاردتومان برای طرح هــا و پروژه های فرهنگی و 

آموزشی و ورزشی هزینه شده است.
به گفته وی، ۲۰۰ میلیاردتومان برای طرح های آب، 
راه و زیرساخت، هزار میلیاردتومان برای طرحهای 
تامین مسکن، یک هزار میلیارد تومان برای طرح های 
بهداشت و درمان ، ۵۰۰ میلیاردتومان برای طرحهای 
اشــتغال و ۳۰۰۰ میلیارد تومان بــرای طرحهای 
حمایتی در سال ۱۴۰۱ هزینه شده است. وی افزود: 
علاوه بر این اقدامات، بــه بنگاه های اقتصادی بنیاد 
در سراسر کشــور اجازه داده شده از سهم سود بنیاد 

خدماتی به محرومان داده شود.

رهبر انقلاب: ۲۲ بهمن روز تاریخی بودمشکل کمبود پرستار با ۱۱ هزار استخدام حل نمی شود

مسمومیت دانش آموزان استان قم بررسی می شود

مشارکت بنیاد مستضعفان در ساخت ۹۰۰۰ مسکن 

سياسیفرهنگی 

برای آیین نوروز برنامه های مشترک تدارک دیده ایم

جایزه باربد می تواند سیمرغ بلورین جشنواره موسیقی فجر باشد
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اقتصاد2
ایران

رشد ۶۰ درصدی درآمد نفتی کشور 
جدیدتریــن آمــار بانــک مرکزی نشــان 
می دهــد درآمــد نفتــی کشــور در ۶ ماه 
نخســت امســال نســبت به مدت مشــابه 
ســال گذشــته حدود ۶۰ درصــد افزایش 
 یافتــه و بــه بیــش از ۲۹ میلیــارد دلار 

رسیده است.
گزارش جدید بانک مرکزی نشــان می دهد 
صادرات نفتــی کشــور در ۶ ماه نخســت 
امسال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 
حدود ۶۰ درصــد افزایش یافتــه و اقدامات 
 دولت در مقابلــه با تحریم هــای نفتی موثر 

بوده است.

جلوگیری از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومان فرار مالیاتی 

 معاون سیاســتگذاری اقتصادی وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی گفت: ایــن وزارتخانه 
بــا تصمیمــات اتخــاذ شــده از ۱۰۰ هزار 
 میلیــارد تومــان فــرار مالیاتی در کشــور 

جلوگیری کرد.
ســیدمحمد هــادی ســبحانیان در نود و 
چهارمین نشست شورای گفت وگوی دولت 
و بخش خصوصی البرز در ســالن شــهدای 
دولــت اســتانداری البرز اظهار کــرد: طرح 
مهمی که از ســوی وزارت امــور اقتصادی و 
دارایی دنبال می شــود، برای کاهش فشــار 
بر واحدهای تولیدی و شــناخته شــده ای 
 اســت که برای افزایش سطح تولید در کشور 

تلاش می کنند.
وی افزود: در ســال جاری با پیشنهاد وزارت 
امور اقتصادی و دارایی پنج واحد درصد از نرخ 
مالیات بر عملکرد واحدهای تولیدی کاهش 

پیدا کرد.
معــاون سیاســتگذاری اقتصــادی وزارت 
امــور اقتصــادی و دارایــی گفــت: بــرای 
ســال آینده هم پیشنهاد شــده که ۲ واحد 
درصد دیگر هــم از نرخ مالیــات بر عملکرد 
واحدهای تولیدی کاســته شــود و از عدد 
 ۲۵ واحد درصد بــه ۱۸ واحد درصد کاهش 

پیدا کند.
وی عنوان کرد: در کنار این موارد و به منظور 
برقراری عدالت مالیاتی تلاش کرده ایم که با 
برنامه ریزی و انجام اقداماتی جلوی فرارهای 
مالیاتی که متاسفانه در کشور اتفاق می افتد، 

گرفته شود.
ســبحانیان افــزود: شناســایی مودیــان 
جدیــد را در دســتور کار قــرار داده ایم و با 
رویکردهای جدیدی که در حــوزه مالیاتی 
اتخاذ شده است، با افزایش ۵۰درصدی ارایه 
اظهارنامه مالیاتی از ســوی فعالان اقتصادی 
 مواجه شــدیم که قبــلا این مــورد را انجام 

نمی دادند.
وی تاکید کــرد: بیش از ۲ میلیــون مودی 
جدیــد مالیاتی شناســایی شــده و تمامی 
اینها در راســتای برقراری عدالــت مالیاتی 
 و کاهش فشــار مالیاتی بر تولیــد کنندگان 

در کشور است.
معــاون سیاســتگذاری اقتصــادی وزارت 
امور اقتصــادی و دارایــی عنوان کــرد: در 
مورد پرداخت تســهیلات از محــل تبصره 
۱۸ و اینکه کمــاکان برقرار اســت یا خیر، 
گفت: به دلیــل کمبودهایی کــه در منابع 
تبصــره ۱۸ قانــون بودجــه ســال ۱۴۰۱ 
وجود داشــت، متاســفانه تا امــروز منابع 
 خاصی برای ایــن موضوع تخصیــص داده

 نشده است.
وی ادامــه داد: از ســوی ســازمان برنامه و 
بودجه قول های مســاعدی داده شده است 
که تا انتهای ســال جاری منابعی تخصیص 
 یابد، امید اســت که هرچه زودتر این اتفاق 

را شاهد باشیم.
سبحانیان اشاره کرد: در وزارت امور اقتصادی 
و دارایی به همراه دیگر دستگاه های اجرایی 
به منظور تخصیص تسهیلات از محل تبصره 
۱۸ اقدامات لازم انجام شده است تا به محض 
اینکه منابع مورد نظر وصول شد با اهرم سازی 
در منابع مورد نظر، به ســرعت کارســازی 
 لازم صــورت گیرد و بــه واجدین شــرایط 

واگذار شود.
وی افــزود: اخبــار وصــول شــده در مورد 
تخصیص منابــع از محل تبصره ۱۸ نشــان 
می دهد که منابــع محدودتری نســبت به 
 ســال گذشــته برای تخصیص به واجدین 

شرایط وجود دارد.

خبر

گزارش جدیــد مرکز آمار 
از تورم بخش تولیدکننده 
بخش صنعت نشان می دهد 
تورم نقطه به نقطه و سالیانه 
همچنــان ادامــه دارد به 
طوری که تورم سالیانه که در تابستان سال گذشته 
حدود ۸۰ درصد بود به حــدود ۳۴ درصد در پاییز 

سال جاری رسیده است.
به گزارش ایرنا، یکی از مهمترین شاخص هایی که 
چشــم انداز تورم مصرف کننده در ماه های آتی را 
مشــخص می کند، تورم تولیدکننده است. دولت 
سیزدهم در شرایطی مدیریت اجرایی کشور را به 
دست گرفت که بخش تولید کشور تورم سه رقمی را 
هم تجربه کرده بود. با این حال اکنون پس از گذشت 
یک سال و نیم از شروع به کار دولت سیزدهم، تورم 
تولیدکننده به میزان چشمگیری کاهش یافته است. 
در جدیدترین مورد، روز گذشته مرکز آمار شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش صنعت در بخش پاییز را 
منتشر کرد که بر اســاس آن، تورم بخش صنعت 

همچنان در مسیر کاهش قرار دارد.
در یکسال گذشته تورم نقطه به نقطه تولید کننده 
بخش صنعت روندی کاملا نزولــی را طی کرده به 
گونه ای که از ۹۴.۷ درصد در بهار ســال ۱۴۰۰ به 
رقم ۳۴ درصد در پاییز امســال رسیده است. تورم 
فصلی صنعت در بهار امســال بالغ بر ۱۲ درصد به 
ثبت رســیده بود که در پاییز به ۴.۳ درصد رسیده 

است. این گزارش همچنین از کاهش تورم سالانه 
بخش صنعت از ۸۰.۴ درصد در بهار ۱۴۰۰ به ۳۴.۴ 

درصد در پاییز سال جاری خبر می دهد.

کاهش تورم سالیانه تولیدکننده
تورم سالیانه تولید کننده بخش صنعت در پاییز امسال 
۳۴.۴ درصد به ثبت رسیده، در واقع میانگین قیمت 
اقلام صنعتی در مبدا تولید آن ها در چهار فصل منتهی 
به پاییز ۱۴۰۱ نســبت به میانگین قیمت کالاهای 
صنعتی در درب کارخانه در چهار فصل منتهی به پاییز 

سال ۱۴۰۰ حدود بر ۳۴ درصد افزایش یافته است. 
این در حالیست تورم سالیانه در این بخش در تابستان 
سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۸۰ درصد بوده که بر این اساس می 
توان اظهار داشت که تورم سالانه تولید کننده با شیب 

بسیار زیادی در حال کاهش است.

کاهش تورم نقطه به نقطه تولیدکننده
تورم نقطه به نقطه تولید کننــده بخش صنعت در 
پاییز امسال ۲۳.۶ درصد برآورد شده است . در واقع 
میانگین قیمت اقلام صنعتی در مبدا تولید آن ها در 

پاییز ۱۴۰۱ نسبت به به پاییز سال ۱۴۰۰ حدود بر 
۲۳ درصد افزایش یافته است. این رقم در مدت مشابه 
سال گذشــته حدود ۳۰ درصد به ثبت رسیده بود. 
این اعداد نشان می دهد که شاخص نقطه به نقطه با 
شتابی فزاینده در حال کاهش است. البته با توجه به 
اینکه در تابستان شاهد حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بودیم، 
افزایش تورم فصلی در پاییز طبیعی به نظر می رسد. 
این شاخص در تابستان حدود منفی ۲.۳ درصد بوده 

که با رشد ۶ واحدی به رقم ۴.۳ درصد رسیده است.
دلیل اهمیت تورم تولید کننده آن اســت که این 
شــاخص به عنوان شــاخصی پیش نگر برای تورم 
مصرف کننده محسوب می شود. به عبارتی افزایش 
قیمتی که در مبــدا تولیــد کالا )کارخانه( اتفاق 
می افتد، با فاصله زمانی نســبتا کوتاهی به مصرف 
کننده منتقل شده و جامعه آن را احساس خواهد 
کرد. البته در بخش صنعت و خدمــات این زمان 
متفاوت است. تورمی که در مبدا تولید بخش صنعت 
اتفاق می افتد به مراتــب دیرتر از بخش خدمات به 
مصرف کننده منتقل می شــود. هرچه تورم بالاتر 

باشد، این انتقال سریع تر خواهد بود.
مسیر نزولی شاخص تورم نقطه به نقطه، نشانه ای 
آشکار از کاهش تدریجی تب تورمی کشور به شمار 
می رود. با توجه به پشت سر گذاشتن شوک تورمی 
حذف ارز ترجیحی و همچنین کنتــرل دولت بر 
عوامل تورمی نظیر کســری بودجــه وخلق پول 
بانک ها، ادامه روند کاهشــی تورم نقطه به نقطه و 
سپس نزولی شدن تورم سالیانه در سال آینده دور 

از ذهن نیست.

چشم انداز روشن افت تورم مصرف

کاهش تورم تولید شتاب گرفت

وضعیــت حذف یارانــه دهک های 
پردرآمد و توزیع کالابرگ الکترونیک

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی آخرین اخبار 
از وضعیت یارانه ها در بودجه سال آتی، حذف 
یارانه دهک های پردرآمــد و توزیع کالابرگ 
الکترونیک را اعلام و اظهــار کرد: قانون گذار 
تکلیف کرده است که ما دهک های پردرآمد 
را حــذف کنیم، اما بنا به پــاره ای ملاحظات 
تاکنون تصمیم جدی برای حذف دهک های 

بالای درآمدی گرفته نشده است.
سید صولت مرتضوی درباره وضعیت یارانه ها 
در قانون بودجه سال  ۱۴۰۲ اظهار کرد: یارانه 
را قانونگذار مشخص و دولت هم اعلام کرده 
اســت. تکلیفی که قانونگــذار در تبصره ۱۴ 
بودجه ســال ۱۴۰۱ برای دولت تعیین کرد 
حاکی از آن بود که دولت ارز ترجیحی ۴۲۰۰ 
تومانی را حذف کند و مابه التفاوتش را به شکل 

کالابرگ و یا روش های دیگر بپردازد.
وی افزود: منتها زمانی کــه ارز ترجیحی به 
موجب قانون بودجه ۱۴۰۱ حذف شد و ابلاغ 
بودجه به فروردین ماه کشید، زمانی برای آماده 
کردن زیرســاخت ها نداشتیم و زیرساخت ها 
بلافاصله آماده نمی شــد. دولت بــه وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ماموریت داد که 

زیرساخت های مربوط را فراهم کند.
وی با بیان اینکه ما ایــن کار را انجام دادیم و 
طرح توزیع کالابرگ را در گام نخست در چند 
شهرســتان آزمایش کردیم و پاسخ مناسب 
گرفتیم گفت: پس از آن بود که طرح مذکور  
به صورت نمونه در استان هرمزگان عملیاتی 
شد. اکنون ضریب نفوذ بسیار بالاست و حدود 
۱۳۰۰ تا ۱۴۰۰ فروشگاه به سامانه شبکه ملی 

»اعتبار« متصل هستند.
وزیر رفاه ادامه داد: با ایــن حال گزارش های 
دریافتی حاکــی از آن اســت که بــا اقبال 
عمومی چندانی مواجه نشده ایم، ضمن آنکه 

اطلاع رسانی مناسب هم انجام شده است.
صولت مرتضوی با اشاره به اینکه بناداریم طرح 
کالابرگ را توسعه دهیم اظهار کرد: براین اساس 
توزیع کالابرگ الکترونیک در سه استان گیلان، 
قزوین و مرکزی ادامه می یابد. همکاران ما در 
معاونت رفاه و شرکت مربوطه، با فروشگاه های 
زنجیره ای هماهنگ کردند تا در گام های بعدی 
طرح را از طریق فروشگاه های زنجیره ای به کل 
کشور تعمیم دهیم. این شــبکه آماده است و 
دریافت کالا یا یارانه نقدی نیز اختیاری است و 

امیدوارم با اقبال بیشتری مواجه شود.
وی افــزود: مــا کار را ادامــه می دهیــم و 
امیدواریم فرهنــگ آن نیز نهادینه شــود و 
بتوانیم ترویجش دهیم. ۱۰ قلم کالای اساسی 
در این طــرح قابل خریداری از فروشــگاه ها 
هســتند. وزیر رفاه همچنین در پاسخ به این 
پرســش که آیا یارانه دهک های درآمدی بالا 
در سال آینده حذف می شود گفت: قانون گذار 
تکلیف کرده است که ما دهک های پردرآمد 
را حــذف کنیم، اما بنا به پــاره ای ملاحظات 
تاکنون تصمیم جدی برای حذف دهک های 
بالای درآمــدی گرفته نشــده اســت. باید 
ببینیم در بودجه ســال آینده قانونگذار چه 
 تکالیفی را مشــخص می کند. ما برابر قانون 

پیگیری و اجرا می کنیم.

کمیسیون تلفیق تصویب کرد؛
ثبت نام متقاضیان جدید یارانه 

در سال آینده
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۲ از تکلیــف این کمیســیون به دولت 
برای ثبت نام افراد جدید متقاضی یارانه طبق 

ضوابط قانونی خبر داد.
رحیم زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۲ کل کشور در جمع خبرنگاران با اشاره 
به اهتمام  این کمیســیون نسبت به معیشت 
مردم گفت: کمیسیون تلفیق در جلسه شب 
گذشته خود، ســازمان هدفمندی یارانه ها و 
وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی  را مکلف کرد 
تا نسبت به ثبت نام افراد جدید متقاضی یارانه 

طبق موازین اقدام کند.
وی تاکید کرد: پیشــنهاد مصوب شده، پیش 
تر در بند )د(  تبصره ۱۷ لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۱ کشور لحاظ شــده بود اما این بند در 
لایحه بودجه ســال آینده حذف شده بود. از 
این رو نمایندگان در جریــان موافقت با این 
پیشــنهاد، بند )د( تبصره ۱۷ قانون بودجه 
سال ۱۴۰۱ کل کشور را تنفیذ کردند و به این 
ترتیب دولت باید سال آینده نسبت به ثبت نام 

متقاضیان جدید یارانه اقدام کند.

اخبار
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تغییرکاهشــی جمعیت که در دهه۹۰ در مقایســه با 
دهه ۶۰ و دهه ۸۰ رخ داده به معنای آن است که »بازار 
مسکن در سال های آینده از بابت تقاضای واقعی و نه الزاما 
تقاضای دارایی با کاهش روبه رو می شود. فردین یزدانی، 
صاحب نظر اقتصادی و کارشناس ارشد اقتصاد مسکن در 
این باره به دنیای اقتصاد گفت: بازار مسکن در بلندمدت 
کشــش کافی برای تقاضای واقعی ندارد.  پیام مهم این 

وضعیت »شکل   گیری تجارت جدید در بخش مسکن 
و ســاختمان در قالب بازار تعمیر و نگهداری مسکن و 

ساختمان طی یکی دو دهه پیش رو« است.
او در این باره توضیح می دهد، ســازندگان خصوصی یا 
همان فعالان ساختمانی لازم است بازار مسکن سال های 
آینده را متفاوت از سال های گذشته ببینند. در سال های 
آینده، نیاز برای تعمیر و بازسازی و نگهداری مجتمع   های 

مسکونی به شکل چشــمگیر افزایش پیدا می کند که 
در مقایسه با پیش بینی کاهشــی از روند رشد تقاضای 
واقعی، باعث خواهد شد ســمت عرضه، بازار متناسب 
با این نیاز را راه   اندازی و توســعه دهد. در دو سال اخیر 
بازار تعمیر ساختمان، رشــد ناگهانی از سمت تقاضا به 
خود گرفت. مالکانی که به خاطر تورم شدید مسکن دو 
سه سال گذشته، با سرکوب تقاضای تبدیل آپارتمان به 

ملک بهتر روبه رو شدند، سراغ تعمیر و بازسازی داخل 
آپارتمان رفتند. این روند پیش بینی می شود در سال های 
آتی با حجم قابل توجه، در بازار مسکن خودنمایی کند. 
یزدانی همچنین خطاب به سیاســتگذار مســکن نیز 
توصیه می کند، منابع و امکانات محدود در بخش مسکن 
در مســیری تخصیص پیدا کند که بــا معادله در حال 

شکل   گیری در بازار تقاضای واقعی، هماهنگ باشد.

در ســی  دومین پیش فروش محصــولات ایران 
خودرو در مجموع ۱۰۰ هزار خودرو به متقاضیان 
عرضه می شود که با توجه به لزوم واریز مبالغی به 
عنوان پیش پرداخت، این طرح پیش فروش بیش 
از ۱۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی به ایران خودرو 

تزریق کرد.
به گزارش فارس در ســی و دومین پیش فروش 
محصولات ایران خودرو به مناسبت دهه فجر که 
ثبت نام آن در ۱۳ بهمن آغاز و ۲۲ بهمن به اتمام 
رسید در مجموع ۱۰۰ هزار خودرو به متقاضیان 
عادی، حمایــت از جوانی جمعیــت و خانواده و 
همچنین جایگزینی خودروهای فرسوده عرضه 
شد که موعد تحویل این خودروها از تیر تا اسفند  

۱۴۰۲ تعیین شده است.
براســاس اعلام این شــرکت خودروساز، قیمت 
خودرو مطابــق قیمت زمان تحویــل مندرج در 
قرارداد خواهد بود که فــرد منتخب مبلغ پیش 
پرداخت علی الحســاب خود را از طریق ســایت 
فروش اینترنتی محصولات ایــران خودرو واریز 
می کند و الباقی وجه خودرو پس از تعیین قیمت 
نهایی در زمان ارسال دعوتنامه با لحاظ هزینه های 
قانونی تعیین و دریافت می شود. همچنین افراد 
برنده  از زمان اعلام قرعه کشــی حداکثر ظرف ۵ 
روز کاری مهلت دارند تا نسبت به تکمیل موجودی 

به میزان پیش پرداخت خــود  اقدام کنند. براین 
اساس برندگان قرعه کشــی وانت آریسان دوگانه 
ســوز باید مبلغ یکصد و ۱۴ میلیون تومان را به 
عنوان مبلغ پیش پرداخت علی الحساب و برندگان 
قرعه کشــی که متقاضی خرید پژو پارس بنزینی 
XU۷P بوده اند باید مبلــغ ۹۰ میلیون تومان را 
به عنوان پیش پرداخت علی الحساب در حساب 

وکالتی پرداخت کنند. 
بر اساس این گزارش همچنین برندگان قرعه کشی 
که متقاضی رانا پلاس بوده اند باید مبلغ ۹۰ میلیون 
تومان را به عنوان پیش پرداخت علی الحساب در 
حســاب وکالتی و برندگان قرعه کشی متقاضی 
خرید سورن پلاس بنزینی نیز باید مبلغ یکصد و 
چهار میلیون و ۶۰۰ هزار تومان را به عنوان پیش 
پرداخت علی الحساب در حســاب وکالتی خود 

داشته باشند.   
با توجــه به اینکــه ظرفیت پیش فــروش وانت 
آریسان دوگانه ســوز در طرح اخیر پیش فروش 
برخی از محصــولات ایــران خــودرو ۳۰ هزار 
دســتگاه خودرو بوده اســت و ایــن متقاضیان  
باید مبلــغ یکصد و چهارده میلیــون تومان را به 
عنوان پیش پرداخت به حساب خودروساز واریز 
کردند در مجمــوع متقاضیان خریــد این نوع از 
خودرو باید مبلغ ۳ هزار و ۴۲۰ میلیارد تومان به 

 عنوان پیش پرداخت علی الحساب به حساب این 
خودروساز واریز کنند. 

همچنین در طرح اخیر در مجموع ۹ هزار خودرو 
پارس سفارش xu۷p عرضه شد که برندگان در 
قرعه کشی باید مبلغ ۹۰ میلیون تومان را به عنوان 
پیش پرداخت به حساب این خودروساز واریز کنند 
که براساس این تعداد از متقاضیان در مجموع باید 
مبلغ ۸۱۰ میلیارد تومان را به حساب ایران خودرو 
واریز کنند. براساس این گزارش با توجه به اینکه 
۳۰ هزار دســتگاه رانا پلاس در طرح اخیر توسط 
ایران خودرو عرضه می شود، این ۳۰ هزار برنده نیز 
در مجموع باید ۲ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان را به 

حساب این شرکت خودرو ساز واریز کنند. 
همچنین ۳۱ هزار متقاضی و برنده سورن پلاس 
بنزینی نیــز باید هر کدام مبلــغ یک صد و چهار 
میلیون و ۶۰۰ هزار تومان به عنوان علی الحساب 
پرداخت کنند که براین اساس متقاضیان این نوع 
خودرو نیز در مجموع مبلغ ۳ هزار و ۲۴۲ میلیارد 
و ۶۰۰ میلیون تومان به حســاب این خودرو ساز 

واریز می کنند. 
براین اساس متقاضیان خرید ۱۰۰ هزار دستگاه 
خودرو از ایران خودرو به عنوان پیش پرداخت باید 
در مجموع ۱۰ هزار و ۱۷۲ میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
تومان به حساب این خودروساز واریز کنند که این 

مبلغ به عنوان نقدینگی در اختیار این خودروساز 
قرار می گیرد. این در حالی است که موعد تحویل 
این خودرو های پیش فروش شده از تیر تا اسفند 

۱۴۰۲ تعیین شده است. 
این گزارش می افزاید: کل ثبت نام کنندگان در این 
دوره یک میلیون و ۸۱۴ هزار و ۵۷۹ نفر بوده اند 
که ۴۳۱ هــزار و ۹۲۹ نفر از این تعــداد در طرح 
جوانی جمعیت و ۴۴۲ هــزار و ۷۷۸ نفر در طرح 
جایگزینی خودروهای فرسوده و ۹۳۹ هزار و ۸۷۲ 
نفر نیز در طرح عادی ثبت نام کردند.  با توجه به 
اینکه شرط ثبت نام و شرکت در قرعه کشی برای 
خریداران عادی واریز و بلوکه شدن مبلغ حداقل 
۹۰ میلیون تومان بود، براین اساس کل پول های 
بلوکه شــده برای خرید از ایران خودرو ۸۶ هزار 
میلیارد تومان بود و این در حالی است که ارزش 
سهام ایران خودرو در بورس اوراق بهادر ۸۸ هزار 

میلیارد تومان است.
درواقع کل پول های بلوکه شده برای قرعه کشی 
اخیر ایران خودرو تقریبا معادل ارزش سهام این 
شــرکت در بورس بود و کل پول هــای دریافتی 
به عنــوان پیش پرداخت علی الحســاب از ۱۰۰ 
هزار متقاضــی خرید و برنده در قرعه کشــی نیز 
 ۱۰ هــزار و ۱۷۲ میلیــارد و ۶۰۰ میلیون تومان 

خواهد بود.

مطالعات مرکز پژوهش های مجلس نشــان می دهد بــرای تحقق هدف 
جابه جایی ۲۰ درصدی مسافران حمل ونقل عمومی زمینی توسط ریل در 
ســال ۱۴۰۵، عملکرد بخش ریلی باید به ۳۷ میلیون نفر برسد که برآورد 
سرمایه گذاری لازم برای آن با قیمت های سال ۱۳۹۹، حدود ۶۰ هزار میلیارد 
تومان است. به گزارش ایسنا، شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران در سال 
۱۳۹۹، نیاز به افزایش هزار دستگاه کشنده را تا سال ۱۴۰۳ اعلام کرد )۸۰۵ 
باری، ۱۰۸ مسافر و ۸۷ مانوری( که در گزارش های شرکت راه آهن جمهوری 

اسلامی ایران در دولت سیزدهم نیز تکرار شد.
دفتر مطالعات زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به بررسی 
تقاضای آیند کشنده ها پرداخته اســت، که بر اساس آن، یکی از بخش های 
مهم در افزایش کارایی عملکرد بخش ریلی، کشنده ریلی )لکوموتیو( است 
که واگن ها با اتصال به آن، نیروی محرکه دریافت می کنند. وضعیت فعلی 
کشــنده های ریلی در ایران، با چالش ها و ضعف هایی روبه رو است که دفتر 
مطالعات زیربنایی مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی به بررسی 

پرداخته و راهکارهایی برای مرتفع شدن آنها ارائه داده است.
براســاس برآورد دیگری از سوی شــرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
برای تحقق هدف حمل ۳۰ درصد بار زمینی )مجموع ریل و جاده( توسط 
ریل در سال ۱۴۰۵ و با پیش بینی رسیدن مجموع حمل بار زمینی به رقم 
۳۶۹ میلیارد تن – کیلومتر در آن سال، عملکرد بخش ریلی باید به رقم ۱۱۱ 
میلیارد تن – کیلومتر )یعنی بیش از سه برابر رقم سال ۱۳۹۹( یا به عبارتی، 
با فرض ثابت ماندن متوسط مسافت حمل بار ریلی، به ۱۵۶ میلیون تن برسد.
براساس همین برآورد، در بخش مسافری، برای تحقق هدف جابه جایی ۲۰ 

درصدی مســافران حمل ونقل عمومی زمینی توسط ریل در سال ۱۴۰۵ و 
با پیش بینی رسیدن مجموع جابه جایی مســافر زمینی به رقم ۵۴ میلیارد 
نفر – کیلومتر در آن ســال، عملکرد بخش ریلی باید به رقم ۱۹.۲ میلیارد 
نفر – کیلومتر یا به عبارتی، به ۳۷ میلیون نفر برسد. به این منظور، به ۱۲۴۴ 
کشنده )حدود ۸۰۰ باری، ۹۰ مسافری و ۳۶۰ مانوری( تا سال ۱۴۰۵ نیاز 
است که برآورد سرمایه گذاری لازم برای آن با قیمت های سال ۱۳۹۹ به حدود 

۶۰ هزار میلیارد تومان می رسد.
باید همزمان توسعه واگن با برآورد حداقل ۱۰۰ هزار میلیارد تومان سرمایه 
و توسعه شبکه )شــامل خطوط فرعی، دوخطه کردن، بهسازی، نوسازی و 
بازسازی خطوط، تراک بندی و ...( با برآورد حداقل ۱۵۰ هزار میلیارد تومان 
سرمایه نیز رخ دهد. صرف نظر از وجود یا عدم وجود امکان عملیاتی و مالی 
برای تحقق این تعداد کشنده تا سال ۱۴۰۳ و حتی تا سال ۱۴۰۵، ملاحظاتی 
در خصوص برآورد انجام شده کشنده های مورد نیاز وجود دارد. از جمله اینکه 
حتی در صورت تحقق و در دسترس قرار گرفتن کشنده ها، امکان بهره گیری 
از آنها برای حمل بار و مسافر به دلیل محدودیت هایی که در سایر بخش ها به 

ویژه ظرفیت خطوط وجود دارد، محل تامل جدی است.
موضوع دیگر اینکه محاسبه تعداد کشنده مورد نیاز )و به طور کلی زیرساخت و 
ناوگان ریلی(، تابع عوامل و فرضیات مختلفی است. تغییر این فرضیات می تواند 
برآوردهای انجام شده را به شدت متاثر کند؛ یکی از ورودی های برآوردها، تحقق 
اهداف پیش بینی شده در قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه است که سهم 
۳۰ درصد حمل بار و ۲۰ درصد جابه جایی مسافر با شیوه ریلی را هدف گذاری 
کرده بود. با توجه به این که دوره زمانی برنامه ششم توسعه سپری شده است، در 

صورتی که هدف گذاری های انجام شده در سند بالادستی دیگری مانند برنامه 
هفتم توسعه تغییر کند، برآوردهای فعلی انجام شده در خصوص نیازمندی ها 
محل تامل قرار می گیرد. از طرف دیگر با فرض ثابت ماندن اهداف ذکرشده، 
تحقق سهم های تعیین شده تابع برآورد از میزان حمل زمینی بار و مسافر کل 
کشور )و تبع آن میزان حمل بار و مسافر ریلی( در سال های آینده است که خود 

می تواند در سناریوها و شرایط مختلف تغییر کند.
همچنین در برآورد کشــنده های ریلی، فرضیاتی شــامل متوسط سیر بار 
)کیلومتر(، عمر کشنده، میزان کشنده معادل برای هر دستگاه کشنده باری و 
مسافری جدید، درصد کشنده های رزرو علاوه بر کشنده های موجود، عملکرد 
کشنده )یعنی بهره وری فرض شده(، و قیمت هر دستگاه کشنده )برحسب 
دلار( وجود دارد که باید مدنظر قرار گیرد زیرا می تواند برآوردها را متاثر کند؛ 

این در حالی است که اطلاعات شفافی در این خصوص منتشر نمی شود.
در سند چشم انداز توسعه حمل ونقل ریلی در افق ۱۴۰۴ به عنوان تنها سند 
بالادستی بخش ریلی )تهیه شده در اواخر دهه ۸۰ شمسی(، عمر کشنده های 
باری برابر ۴۵ سال فرض شده، برای رزرو نیز عدد ۱۵ درصد فرض شده و نیز 
بهترین عملکرد کشنده طی بازه پنج سال ۱۳۸۱ تا ۱۳۸۵ )یعنی عدد ۸۲.۶ 
میلیون تن – کیلومتر در سال ۱۳۸۲( به عنوان مبنای محاسبات قرار گرفته 
است. عدم تناسب رقم های اعلام شده در ترکیب کشنده ها در سال ۱۳۹۹ 
)۸۰۵ باری، ۱۰۸ مسافری و ۸۷ مانوری تا سال ۱۴۰۳( و در سند دیگری در 
سال ۱۴۰۱ )حدود ۸۰۰ باری، ۹۰ مسافری و ۳۶۰ مانوری تا سال ۱۴۰۵( 
و تفاوت برآوردها نشــان دهنده عدم قطعیت ۲۵ درصــدی نهاد متولی در 

برآوردهای انجام شده است.

پیش بینی مهم برای دو دهه آینده بازار مسکن

تحویل خودروها سال آینده؛

10 هزار میلیارد تومان عایدی ایران خودرو از پیش فروش اخیر

توسعه ریلی ۶۰ هزار میلیارد تومان منابع مالی نیاز دارد 
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3 بازار

سخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد که خودروهای 
وارداتی فقط در بورس کالا به فروش نمی رســد. با وجود این که در 
آیین نامه واردات تاکید شــده بود که خودروهــای وارداتی فقط در 
بورس کالا عرضه خواهند شــد و فروش آن ها از مســیر بورس کالا 
است؛ هیات دولت هفته گذشته تصویب کرد که عبارت "خودروهای 
وارداتی صرفا در بورس کالا عرضه می شود" از بند ٢ آیین نامه واردات 
حذف شود؛ بر این اساس احتمالا فروش خودروهای وارداتی دیگر 

تنها از مسیر بورس کالا نخواهد بود.
بــر همین اســاس، به نظر می رســد کــه دولت علاوه بــر فروش 
خودروهای وارداتی در بــورس کالا، برنامه های دیگری برای عرضه 
این خودروهای خارجی دارد. این در شــرایطی اســت که موضوع 
تعییــن قیمت ایــن خودروهای وارداتــی که تا پیــش از این قرار 
بود قیمت بر روی تابلو بورس مشــخص شــود و براســاس رقابت 
باشــد، احتمالا با این مصوبه هیــات دولت، نحــوه تعیین قیمت 
متفاوت خواهد شــد. بــه این ترتیــب، محمد مخبر، معــاون اول 
رییس جمهور در روزهای گذشــته مصوبه نشســت نوزدهم بهمن 

ماه هیات وزیران برای »اصــلاح ضوابط واردات خــودرو« را ابلاغ 
کرد. به موجب اصلاحیه ضوابــط واردات خودرو که به پیشــنهاد 
وزارتخانه های صمت و اقتصاد انجام شــده، عبــارت »خودروهای 
 وارداتی صرفا در بورس کالا عرضه می شــوند« از بند دوم آیین نامه 

حذف شد.
همچنیــن در بند )٢( آیین نامه تصریح شــده بــود »کارگروهی با 
مسوولیت وزارت صمت و عضویت وزارت اقتصاد و سازمان برنامه و 
بودجه موظف است نرخ سود بازرگانی خودروهای وارداتی بر حسب 
ارزش )فوب( را به گونه ای تامین کنــد که مابه التفاوت قیمت پایه با 
قیمت پایانی در بورس کالا معادل ســود عادلانه باشد« که عبارت 

»بورس کالا« از آن حذف شده است.
بند )۵( ایــن آیین نامه هم این گونه اصلاح شــده کــه خودروهای 
دارای مجوز تــردد در مناطق آزاد، مشــروط بــه پرداخت تمامی 
عــوارض و بدهی های مربوطــه و حقوق ورودی )گمرکی و ســود 
بازرگانــی( مجاز به پلاک گــذاری ملی و تردد در ســرزمین اصلی 
خواهند بود که البته خودروهای مستثنی از حکم بند )۱( تفاهم نامه 

 مشــترک شــورای عالی مناطــق آزاد و ویژه و گمرک، مشــمول
 این بند نمی شوند.

در تبصره این بند آمده است: »قیمت خودرو برای محاسبه حقوق و 
عوارض گمرکی با رعایت ماده )۱۴( قانون امور گمرکی مصوب سال 
۹۰ از طریق سامانه مرتبط با ســازمان امور مالیاتی کشور )سامانه 
پرداخت مالیات نقل و انتقال خودرو( تعیین می شــود« و »سازمان 
مذکور موظف است اطلاعات قیمتی این ســامانه را به طور مستمر 

به روزرسانی کند«.
در همین رابطه، ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام 
کرده اســت که خودروهای وارداتی فقط در بــورس کالا به فروش 
نمی رسد. امید قالیباف ضمن بیان مطلب فوق گفته است: براساس 
ابلاغیه جدید، علاوه بر مســیر فروش خودروهای وارداتی در بورس 
کالا، زمینه های دیگر هم برای فروش این خودروها باز شــده است. 
وی عنوان کرده اســت: وزارت صمت هم در حــال طراحی روش یا 
روش های دیگری اســت که بتواند خودروهای وارداتی را به فروش 

برساند.

رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی با بیان اینکه در میانه دی 
ماه برخی از برندها، قیمت لوازم خانگی بزرگ مانند یخچال و فریزر، 
ماشین لباسشویی، ظرفشویی و غیره را پنج تا ۱۵ درصد و کولر آبی را 
۶۰ تا ۶۵ درصد افزایش دادند، تصریح کرد: دبیر اتحادیه هم اخیرا در 
یک مصاحبه رادیویی همین موضوع را اعلام کرده، اما خبر به گونه ای 
منعکس شــده که انگار کل صنعت لوازم خانگی ۶۰ درصد افزایش 

قیمت داشته که این موضوع درست نیست. 
اکبر پازوکی با بیان اینکه افزایش قیمت جدیدی در بازار لوازم خانگی 
اتفاق نیفتاده و البته هیچ کدام از شرکت ها برای افزایش قیمت اخیر 
مجوز افزایش ندارند و سازمان حمایت گفته در حال بررسی است، 
اظهار کرد: باید سه ضلع تولید مواد اولیه، تولید لوازم خانگی و مصرف 
یا فروشنده کالا را با هم ببینیم. اگر صحبت هر کدام از این سه ضلع 
را نشنویم ممکن است برداشــت متفاوتی داشته باشیم . اما مشکل 
اینجاست که وقتی دســت همه از همه جا کوتاه می شود می گویند 
کاسب گران کرده است. اما فروشندگان نه تعیین کننده قیمت و نه 
قیمت گذار کالا هستند. تولید کننده بر اساس قیمت مواد اولیه مثل 

ورق، رنگ، مواد پتروشیمی، فوم و غیره قیمت را تعیین می کند.

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی تهــران ادامه داد: حرف 
فروشندگان این اســت که اگر طبق گفته تولیدکنندگان و سازمان 
صمت مواد اولیه امســال تا ۷۵ درصد بومی ســازی شــده و ایران 
هشتمین تولید کننده فولاد در جهان است، باید فولاد در بورس به 
قیمت دلار روز قیمت گذاری و به تولیدکننده عرضه شود. این وضعیت 
صادرات را نیز تحت تاثیر قرار داده است . شرکت تولیدی نمی تواند به 

طرف خارجی بگوید فولاد گران شده یا رنگ ندارد.
وی افزود: اگر قرار است قیمت ثابت بماند دولت باید حداقل به مدت 
شش ماه تا یک سال ورق، فولاد، مواد پتروشیمی، رنگ و غیره را به 
قیمت ثابت به تولید کننده بدهد و قیمت ارز نیما را ثابت نگه دارد. در 
این شرایط بگوید تولیدکننده حق افزایش قیمت ندارد. نظارت برای 
زمانی است که مواد اولیه با قیمت مشخص به تولیدکننده عرضه شود 
و بعد نظارت شود که از قانون تخطی و گرانفروشی نکنند. گرانی در 

کشور هست اما گرانفروشی نداریم .
به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی، شرکت کولرسازی 
یکی از دلایل اصلی افزایش ۶۰ درصدی قیمت را افزایش قیمت ورق 
از ٢۳ هزار تومان به نزدیک ۵۰ هزار تومان عنوان کرده است. هر کولر 

۷۰۰۰ حدود هشت کیلو ورق نیاز دارد که قیمت آن چهار میلیون 
تومان است. همچنین قیمت موتور یک میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 

است و باید قیمت پمپ، کارگر، رنگ و غیره را در نظر گرفت.
وی با بیــان اینکه باید حــرف تولیدکننده را شــنید، تصریح کرد: 
تولیدکننده درخواست افزایش قیمت دارد و سازمان صمت و سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان متولی این کار است. چرا 
وقتی تولیدکننده درخواست افزایش قیمت دارد و آنالیز قیمت را به 

سازمان حمایت ارائه کرده سریع بررسی نمی شود؟
پازوکی با بیان اینکه باید به این نکته اشاره کرد که با افزایش قیمت، 
هر روز قدرت خرید مردم کم می شود، تصریح کرد: حقوق کارمندان 
به اندازه تورم افزایش پیدا نکرده است . از طرف دیگر با وجود اینکه 
در این چهار سال که واردات لوازم خانگی ممنوع شده، کسبه سعی 
کردند سلیقه مردم که به کالای خارجی عادت کرده بودند را عوض 
کنند. اما در مقابل وسط همه برنامه های تلویزیونی تبلیغ فروش لوازم 
خانگی قسطی می شود و مردم دیگر از مغازه ها خرید نمی کنند چون 
پول آن را ندارند. فروشــندگان لوازم خانگی در حال ضعیف شدن 
هستند و می توان بررسی کرد که در هفته چند کالا فاکتور می کنند.

نایب رئیس اول اتاق اصناف و رئیس اتحادیه فروشندگان مصالح ساختماني 
تهران در مورد تشکیل سازمان به جاي وزارت بازرگاني اظهار کرد :دولت به 
دنبال تغییر محتوا در قالب تغییر شکل است و اگر این کار با نظارت درست و 
صحیح اتفاق بیفتد اصناف هم موافق هستند. اسماعیل کاظمي، نائب رئیس 
اول اتاق اصناف تهران در مورد تشکیل سازمان به جاي وزارت بازرگاني اظهار 

کرد: انتزاع یا تفکیک بازرگاني از وزارتخانه ادغامي فعلي )صمت( دقیقاً به 
صلاح است. وي افزود: موضوعیت صنعت و معدن به قدري پیچیده است که 
هر کسي بر این مسند بنشیند به تدریج حوزه بازرگاني را فراموش میکند؛ لذا 
اگر این لایحه تکمیل شود و حلقه هاي گمشده آن از جمله تجارت خارجي 
و همچنین حوزه اختیارات اصناف احصاء شود همگان بهتر مي توانند به 

یک جمع بندي برســند. نائب رئیس اتاق اصناف تهران خاطرنشان کرد: 
مطرح شدن بحث تشکیل سازمان بازرگاني نشان مي دهد که دولت با هدف 
کوچک سازي بدنه خود، مي خواهد اسم وزارتخانه از این بخش برداشته شود. 
کاظمي گفت: این سه وزارتخانه اگرچه در ظاهر ادغام شدند اما ساختمان ها 

همان است و هر یک از سه بخش نیز کار خود را به تفکیک انجام مي دهند.

خبر مهم سخنگوی وزارت صنعت برای بازار خودرو

نحوه فروش خودروهای وارداتی اعلام شد

قیمت های قبلی هنوز مجوز نگرفته اند

افزایش قیمت جدیدی در حوزه لوازم خانگی نداریم

با نظارت درست و صحیح؛

اصناف موافق تشكیل سازمان بازرگاني است
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پیرو اعلام رییس کل بانک مرکزی، از دهم دی 
ماه امسال بیش از ۶.۵ میلیارد دلار برای واردات 
کالاهای اساســی، دارو و اقلام بهداشتی و مواد 
اولیه کارخانجات در سامانه نیما عرضه شده و در 
اختیار واردکنندگان قرار گرفته است. در راستای 
تحقق واردات اقلام مورد نیاز به کشور و جلوگیری 
از افزایش قیمت کالاهــای موضوعه، حدود دو 
میلیارد دلار از مبلغ مذکور بابت واردات کالاهای 
اساسی مانند گندم، برنج و نهاده های دامی اعم از 

ذرت، کنجاله، جو و بذر و... پرداخت شده است.
ضمناً بــرای واردات اقــلام زیرمجموعه وزارت 
بهداشــت شــامل دارو، مواد اولیه تولید دارو، 
واکسن، شیر خشک و سایر موارد ضروری مشابه 
نیز میزان ۵۰۰ میلیــون دلار تامین و پرداخت 

شده است.
همچنین برای واردات مــواد اولیه مورد احتیاج 
تولیدات کارخانجات تحت صنایع مختلف کشور 

مانند الیاف، پشــم، کائوچو و مــواد اولیه تولید 
لاستیک، ماشین آلات و تجهیزات تولید نیز بیش 

از چهار میلیارد دلار تامین و انتقال یافته است.
لازم به ذکر است؛ تخصیص و تامین ارز در سامانه 
ذیربط بر اساس ثبت سفارش های تایید شده در 
ســامانه جامع تجارت صورت می گیرد و کالای 
مربوطه در مهلت معین مطابق مقررات ارزی به 
کشور وارد شده و متناسباً از واردکننده رفع تعهد 
ارزی به عمل می آید. در غیر اینصورت مراتب از 
طریق مراجع متولی به سازمان تعزیرات حکومتی 

معرفی و مورد پیگیری قانونی قرار می گیرند.
گفتنی اســت؛ تامین ارز مورد نیاز برای واردات 
کشــور که با مدیریت بانک مرکزی و همکاری 
وزارت خانه هــای متولی همچنــان ادامه دارد 
موجب شــده ورود کالاهای اساسی و مورد نیاز 
مردم به میزان مناسب در ایام پایانی سال جاری 
و نیز آغاز سال جدید با اطمینان کامل انجام شود.

ثبت نام اینترنتی برای خرید لاســتیک خودرو 
با قیمت مصوب دولتی توســط چند شــرکت 
تایرســاز داخلی ایران تایر و کویر تایر فعال شده 
و برای شــرکت بازر نیز به زودی آغاز می شــود. 
متقاضیان با مراجعه به سایت فروش شرکت های 
مذکور می توانند برای خرید بــا قیمت کمتر از 

نمایندگی ها و بازار و بدون واسطه اقدام کنند.
شرکت های تایرساز داخلی کویر تایر، ایران  تایر 
و بارز )به زودی آغاز می شــود( فروش اینترنتی 
محصولات خود با قیمت مصــوب دولتی را آغاز 
کرده تا لاســتیک ها با قیمت مصــوب دولتی 
مستقیماً به دست مصرف کننده  نهایی رسیده و 
متقاضیان بتوانند با قیمت کمتر از نمایندگی ها و 

بازار دو حلقه تایر خریداری کنند.
در شرایط خرید محصولات کویر تایر آمده است 
که جهت خرید، ابتدا باید در ســامانه ثبت نام و 
مدارک مورد نیاز شامل اسکن رنگی روی کارت 
ملی و کارت خودرو )رو و پشت( را با حجم کمتر 
از ۱۰۰ کیلوبایت، بارگذاری کنید، با هر کدملی 
و پلاک خودرو، امــکان خرید یک جفت تایر در 
هر شش ماه فراهم است و مشخصات خودرویی 
ثبت نام شده بایستی با مشــخصات مندرج در 
کارت خودرو تطابق داشته باشد؛ در غیراینصورت 

سفارش لغو خواهد شد.
مبلغ نهایی قابل پرداخت شامل قیمت مصوب 
تایر، هزینه حمــل )به ازای هر حلقــه تایر ۵۰ 
هزار تومان( و مالیات بر ارزش افزوده )۹ درصد( 

خواهد بود. کلیه ســفارش ها ظرف مدت چهار 
الی هشــت روز کاری )از زمــان تکمیل فرآیند 
خرید(، توســط اداره پســت تحویل خریدار با 
ارائه اصل کارت ملی صــورت خواهد پذیرفت. 
محصولات کویرتایر دارای چهار ســال گارانتی 
است. طبق اعلام شــرکت بارز، فروش اینترنتی 
 محصــولات ایــن گــروه صنعتی بــه زودی 

آغاز خواهد شد.
در شرایط خرید لاســتیک دولتی از محصولات 
ایران تایر نیز آمده است که با هر کدملی و پلاک 
خودرو، در راســتای توزیع همگانی سهمیه تایر 
امکان خرید یک جفت تایر در هر ســال فراهم 
است، در جهت تسهیل فروش و تحویل خودرو، 
سامانه نوبت دهی اینترنتی ایجاد شده که پس از 
ثبت درخواست و تعیین نوبت مراجعه، مشتری 
می تواند به آدرس فروشــگاه عرضه مســتقیم 
شرکت مراجعه و با ارائه مدارک درخواستی تایر 
خود را تحویل گیرد.  ضمن اینکه در فروشــگاه 
عرضه مســتقیم پذیرش پول نقد مجاز نیست و 
پردخت وجه صرفا  از طریق کارت بانکی مقدور 

است.
کلیه تایرهای رادیال سیمی سواری عرضه شده 
دارای چهار ســال و تایرهای نخی وانتی و باری 
دارای سه سال گارانتی، در قبال عیوب ناشی از 
فرآیند تولید هستند. متقاضیان خرید از شرکت 
کویرتایر می توانند با مراجعه به سایت های این 

شرکت های تایر ساز مراجعه کنند.

مدیرکل دفتر هدایت نیــروی کار و کاریابی ها 
درباره آیین نامه جدید کاریابــی ها گفت: این 
آیین نامه در چند روز گذشــته تصویب شــد و 
اقدامات مهمی در جهــت کارآیی بهتر کاریابی 
ها انجام شــد. امید ملک، مدیرکل دفتر هدایت 
نیروی کار و کاریابی ها وزارت کار در گفت وگو 
با خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تســنیم،  درباره 
اصلاح آیین نامه کاریابی ها گفت: آخرین آیین 
نامه ای که در هیات دولت تصویب شده بود برای 
سال ۱۳8۷ بود.یعنی ضوابط جاری کاریابی ها 

برای سال های پیش بود.
ملک افزود: اولین اقدام در سال گذشته اصلاح آیین 
نامه در کاریابی ها بــود. "آیین نامه اجرایی قانون 
مجازات اشتغال به حرفه کاریابی و مشاوره شغلی 
بدون داشــتن پروانه کار "در چند روز گذشته در 
هیأت وزیران رسید. ظرفیت های خوبی در ارتباط 

با کاریابی ها پیش بینی شده است.
وی گفت: یک قانــون اجرایی قانــون مجازات 
اشتغال به حرفه کاریابی و مشاوره شغلی بدون 
داشتن پروانه کار برای سال 8۰ مجلس شورای 
اسلامی داریم. در این قانون آمده است که افرادی 
می توانند در حــوزه کاریابی فعالیت کنند که از 
وزارت کار مجوز کاریابی یــا پروانه کار دریافت 
کنند. متناسب با این قانون آیین نامه اجرایی هم 
نوشته شده بود. در  آیین نامه جدید حدود صدور 
پروانه کاریابی,نحوه رســیدگی به فعالیت ها و 
بحث نظارتی که در آیین نامه قبلی بود را مورد 

بازنگری قرار دادیم.
ملک اظهار داشت: در این آیین نامه وظایفی که 
در قالب امور اجرایی بود را  به اســتان ها محول 
کردیم. مثلًا صدور مجوز کاریابی های خارجی را 
به استان ها محول کردیم. ترکیب هیأت استانی 
را برای بحث نظارت به استان ها واگذار کردیم. 
در هیأت مرکزی که در ستاد است حضور نماینده 
کارگر را به ترکیب اضافه کردیم تا بتوانند از منافع 
قشر کارگر و بیکار هم دفاع کنند. وی بیان کرد: 
تعارض هــا و تناقض هایی در آییــن نامه فعلی 
کاریابی ها بود که فرآیند رســیدگی به تخلفات 
کاریابی ها را با چالش مواجه کرده بود و پرونده 
های متعددی در دیوان عدالت علیه وزارت کار باز 

شده بود که تمام این موارد را در آیین نامه جدید 
شفاف کردیم.

ملک بیان کرد: درباره بهبود فضای کسب و کار 
و تسهیل صدور مجوز سن متقاضیان برای ایجاد 
کاریابی را از۳۰ســال به ٢۵سال کاهش دادیم.
درباره کاریابی خارجی هم شرایط را کمی قانون 
مندکردیم چرا که حساســیت های زیادی در 
بحث اعزام نیروی کار و مهاجرت وجود دارد که 

باید با دقت انجام شود.
مدیرکل دفتر هدایت نیــروی کار و کاریابی ها  
وزارت کار گفــت: هیچ کاریابــی خارجی حق 
فعالیت در زمینه اخذ ویزای تحصیلی, سرمایه 
گذاری, تجاری و اســتارت آپ و  گردشــگری 
را ندارنــد. ضمانت هایی را بــرای فردی که می 
خواهند در حــوزه کاریابی خارجی فعالیت کند 
پیش بینی کرده ایم. از جمله ضمانت بانکی را در 
نظر گرفته ایم.)تمام این موارد در جهت منافع 
کارجویی است که میخواهد در یک کاریابی ثبت 
نام کند.( زمان صدور مجوز کاریابی ها را از ۵سال 
به  ٢ساله کاهش دادیم. در صورتی که عملکرد 
در این مدت قابل دفاع باشــد مــی تواند مجوز 
۵ســاله دریافت کند.  کاریابی ها باید در مدت 
۶ماه خودشان را با آیین نامه جدید تطبیق دهند.

وی گفت:در زمینه کاریابی داخلی اقدامات خوبی 
انجام شــد. فعالیت کاریابی ها در سنوات اخیر 
ازرسالت آنها دور شــده بود. درآیین نامه جدید 
روی زمینه تطبیق شــغلی و خدمات شایسته 
نیروی کار متمرکز شــدیم. ملک گفت: برخی 
از موارد برجســته آیین نامه جدید کاریابی ها 
در مقایسه با نسخه قبلی شــامل تمرکز زدایی 
و تفویــض اختیار کلیــه امور اجرایــی مربوط 
به کاریابی ها بــه ادارات کل اجرایــی از جمله 
صــدور مجــوز کاریابــی خارجــی، تخصصی 
نمودن و گســترش دامنه فعالیت دفاتر کاریابی 
غیردولتی و تدقیــق چارچــوب فعالیت دفاتر 
کاریابی خارجی،تعییــن ترکیب جدید اعضای 
هیات مرکــزی و هیات اســتانی در راســتای 
بهبود تصمیمات متخــذه و تکریم ارباب رجوع 
 و حمایت و پشــتیبانی از حقوق معنوی و مادی 

کارجویان و کاریابی  ها است.

دبیــرکل انجمــن صنایع 
لوازم خانگی ایران گفت: امروز 
نیاز اصلی صنعت کشورمان در 
زمینه صنایع پایه ای از قبیل 
قالب سازی، ساخت تجهیزات 
و ماشین سازی است که چینی ها در این زمینه وضعیت 
مطلوبی در جهان دارند و می توان در قالب همکاری های 

مشترک به رفع این نیازها پرداخت.
»عباس هاشــمی« با اشاره به ســفر رییس جمهوری 
کشــورمان به چین، افزود: اگر بتــوان در جریان این 
مراودات، از شــرکت ها و صنایع بزرگ چینی دعوت به 
همکاری کرد تا به ایران آمده و همکاری های ریشه ای 
با صنعتگران کشورمان به ویژه در عرصه صادرات ترتیب 

دهند، بسیار خوب خواهد بود.
به گفتــه این مقام صنفــی، امروز نیــاز اصلی صنعت 
کشورمان در زمینه صنایع پایه ای از قبیل قالب سازی، 
ساخت تجهیزات و ماشین سازی است که چینی ها در 

این زمینه وضعیت مطلوبی در جهان دارند. وی ادامه داد: 
در صنعت لوازم خانگی، علاوه بر موارد یاد شده اگر بتوانیم 
قطعه سازان چینی را جذب کنیم، به توسعه این صنعت 

در کشورمان کمک خواهد کرد.
هاشمی خاطرنشان کرد: امروز در عرصه هایی همچون 
کمپروســور برودتــی یخچــال و فریــزر، همچنین 
کمپروسورهای برودتی دستگاه های صنعتی همچون 
چیلر در کشورمان نیاز وجود دارد که می توان با مشارکت 
طرف چینی، حتی خط تولید قطعاتی که ارزش بالایی در 
تولیدات دارند و برای دستیابی به فناوری آن موضوع تیراژ 

اقتصادی بسیار مهم است را راه اندازی کرد.
وی یادآور شد: چین بزرگترین تولیدکننده کمپروسور در 
جهان با تیراژ سالیانه ۳8 میلیون دستگاه است و با توجه به 
اینکه در منطقه و کشورهای اطراف هم تولید کمپروسور 
وجود ندارد، علاوه بر بازار کشورمان )که نیاز سالیانه ۵.٢ 
میلیون دستگاه از آن متصور است( می توان بازار بزرگ 

۴۰۰ تا ۷۰۰ میلیونی منطقه را در اختیار گرفت.
دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگــی ایران، همکاری 
در زمینه های تحقیق و توسعه و همچنین بازاریابی را 

دیگر پتانسیل های تعریف همکاری مشترک با چینی ها 
عنوان کرد.وی با اشاره به وضع تحریم های ظالمانه که 
منجر به خروج برندهای بزرگ کره ای از کشورمان شد، 
تصریح کرد: با توجه به اینکه کره ای ها در کشــورمان 
سرمایه گذاری مشترک نکرده و آورده فیزیکی نیاورده 
بودند، بلکه فقط محصولات خود را تحت لیسانس تولید 
می کردند، به راحتی از ایران خارج شــدند و باید مراقب 
باشــیم در تعریف همکاری های جدید دیگر این قبیل 
اشتباهات را تکرار نکنیم. هاشمی همچنین گفت: در 
این تعاملات ممکن است گفت وگوهایی در زمینه ورود 
محصولات از جمله لوازم خانگی کامل به کشورمان انجام 
شــود، البته اگر با برندهای صاحب نام بوده، به صورت 
کنترل شده و با حمایت های تعرفه ای باشد، ایرادی به آن 
وارد نیست و می تواند در کیفی تر شدن و رقابتی شدن 

محصولات ما موثر باشد.
وی در خاتمه عواملی همچــون نیروی کار متخصص، 
انرژی و کارگر ســاده ارزان، وجود خطوط و تجهیزات 
تولید و قابلیت کار کردن ایرانی ها در کشورهای پرُ ریسک 
منطقه را از جمله فاکتورهایی برشمرد که می توان ایران را 

به قطب تولید بسیاری صنایع از جمله لوازم خانگی تبدیل 
کرد و این قابلیتی است که می تواند مدنظر شرکت ها و 
صنایع بزرگ چینی در توسعه روابط و همکاری ها قرار 
بگیرد. آیت الله رئیسی در پاســخ به دعوت رسمی شی 
جین پینگ رئیس جمهور چین عصر روز دوشنبه، ٢۴ 
بهمن در صدر هیاتی بلندپایه سیاســی و اقتصادی و 
برای دیدار رسمی سه روزه عازم پکن پایتخت چین شد. 
رئیس جمهوری در این سفر پس از استقبال رسمی از 
سوی همتای چینی خود، ابتدا دیداری خصوصی با شی 
جین پینگ خواهد داشت و سپس مذاکرات هیات های 
عالی رتبه دو کشور و نیز مراسم امضای اسناد همکاری، 

در حضور روسای جمهور برگزار خواهد شد.
آیت الله رئیسی در این سفر همچنین در نشست مشترک 
تجار و فعالان اقتصادی ایران و چین شرکت می کند و 
دیداری نیز با ایرانیان مقیم چین خواهد داشت. نشست و 
گفت وگو با اندیشمندان و فرهیختگان برتر چین از دیگر 
برنامه های رئیسی در پکن خواهد بود.جمعی از وزرا و 
اعضای کابینه دولت سیزدهم رئیس جمهور را در این 

سفر همراهی می کنند.

News kasbokar@gmail.com

ایران قطب صنعت منطقه می شود

ساخت تجهیزات و ماشین آلات با همکاری چینی ها 

آغاز ثبت نام برای خرید لاستیک دولتی با قیمت مصوب

جزئیات تامین ۶.۵ میلیارد دلار ارز نیمایی برای 
کالاهای اساسی، دارو و مواد اولیه

مهلت ۶ماهه به کاریابی ها برای تطبیق با آیین نامه جدید

سن صدور مجوز کاریابی کاهش یافت
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دبیر انجمن واردکنندگان موبایل مطرح کرد؛
افزايش قيمت گوشی های اپل برای چيست؟

مهدی عبقری دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی 
با بیان اینکه افزایش قیمت آیفون بخاطر کاهش تولید است و ربطی به خبر 
ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ از رویه مسافری ندارد، گفت: موبایل های بالای 
۶۰۰ دلار در برگیرنده کل مدل های اپل و ۷ یا ۸ مدل دیگر از برندهاست 
که هیچ محدودیتی برای واردات این موبایل ها وجود ندارد، اما آیفون ۱۴ 

مجوز واردات نگرفته است.
دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همــراه، تبلت و لوازم جانبی با بیان اینکه 
افزایش قیمت آیفون بخاطر کاهش تولید است و ربطی به خبر ممنوعیت 
واردات آیفون ۱۴ از رویه مسافری ندارد، گفت: موبایل های بالای ۶۰۰ دلار 
در برگیرنده کل مدل های اپل و ۷ یا ۸ مدل دیگر از برندهاســت که هیچ 
محدودیتی برای واردات این موبایل ها وجود نــدارد، اما آیفون ۱۴ مجوز 

واردات نگرفته است.
واردات آیفون ۱۴ به کشور با حواشی همراه بوده و در ماه های اخیر رجیستر 
شدن یا نشــدن آن در هاله ای از ابهام قرار داشت. در جدیدترین اقدام هم 
ســازمان توســعه تجارت طی ابلاغیه ای به گمرگ از اول اسفندماه سال 
جاری، ورود آیفون ۱۴ و مدل های بعد از آن به عنوان کالای همراه مسافر یا 
پستی را ممنوع اعلام کرده است. هنوز مشخص نیست این تصمیم دائمی 
است یا خیر، اما دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی 

بخشی از ابهامات این موضوع را برطرف کرده است.
مهدی عبقری با بیان اینکه ممنوعیت واردات آیفون ۱۴ به شکل مسافری 
موضوع جدیدی نیست، تصریح کرد: این موضوع قبلا هم در مبادی ورودی 
اعلام می شد. تنها تفاوت این است که ابلاغ های قبلی زمان داشت و تمدید 

می شد، اما این بار اعلام شده تا اطلاع ثانوی ممنوعیت ادامه دارد.
وی با بیان اینکه تاکنون کســانی که از رویه مسافری برای واردات موبایل 
قاچاق به کشــور اســتفاده می کردند، اخبار این حوزه را به شکل دیگری 
مطرح می کردند، گفت: گوشی همراه مسافری باید در بدو ورود ثبت شود 
و با توجه به طرح رجیســتری وقتی موبایل ثبت نشده، فقط یک ماه قابل 

استفاده است.
عبقری در پاســخ به اینکه آیا خبر ممنوعیت واردات آیفون مســافری بر 
قیمت  سایر مدل های آیفون تاثیر داشته؟ تصریح کرد: این موضوع تاثیری 
بر قیمت موبایل نداشته است. اگر اخیراً قیمت سایر مدل های برند آیفون 
افزایش یافته به این دلیل اســت که با توجه به تولیــد آیفون ۱۴، تولید 
مدل های قبلی کاهش یافته، بازرگانان ســخت تر مدل های قبلی را پیدا 
می کنند و منجر به افزایش قیمت شده است. تعطیلات عید چین هم بر این 

وضعیت تاثیر داشته است.
وی درباره تعیین تکلیف موبایل های آیفون ۱۴ وارد شده تاکنون نیز اظهار 
کرد: مسافر واقعی کالای آیفون ۱۴ را سوم تا دهم مهر ماه وارد کرده، چرا 
که در آن مقطع به مبادی ورودی اعلام نشــده بود که نمی توانند این کالا 
را ثبت کنند. اما از دهم مهرماه این موضوع اعلام شده است. در این فاصله 
زمانی حدود ۸۰۰۰ آیفون ۱۴ به کشور وارد شــده که رجیستر هم شده 
است. مابقی چون ثبت مسافری نمی شده، قاچاق بوده است. بارها هم اعلام 
شده که موبایل های وارد شده از طریق رویه مسافری، تجاری نیست و نباید 

خرید و فروش شود.
دبیر انجمن موبایل در پاسخ به اینکه تکلیف آیفون های ۱۴ که اکنون دست 
مردم است چه می شود، تصریح کرد: این افراد کالای قاچاق خریده اند و در 

این رابطه دولت باید تصمیم گیری کند.
وی در پاسخ به اینکه آیا ممنوعیت واردات برای سایر گوشی های بالای ۶۰۰ 
دلار هم مطرح هســت یا خیر؟ گفت: این موضوع در مورد سایر موبایل ها 
مطرح نیست. حتی S۲۳، جدیدترین مدل سامســونگ، ۱۲ مهر در دنیا 

رونمایی شد و ۱۹ مهر کف بازار ایران بود.
به طور کلی به گفته دبیــر انجمن موبایل، موبایل هــای بالای ۶۰۰ دلار 
در برگیرنده کل مدل های اپــل و ۷ یا ۸ مدل از دیگر برندهاســت. هیچ 
محدودیتی برای واردات این موبایل وجود ندارد، اما آیفون ۱۴ به هر دلیلی 
که ما هم از آن مطلع نیستیم، مجوز واردات نگرفته است. در این شرایط هم 
دیگر فرقی ندارد رویه مسافری یا تجاری باشد و در هر دو حالت سامانه همتا 

نمی تواند ثبت رجیستری را انجام دهد.
گفتنی است پیش از این ابلاغیه نیز در آخرین اظهارنظرها، سخنگوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفته بود که که واردات رسمی و تجاری آیفون انجام 
نخواهد شد و درباره رجیستری آیفون ۱۴ وارد شده از طریق رویه مسافری 

نیز هنوز تصمیم گرفته نشده است.

در جلسه ای به میزبانی معاون وزیر ارتباطات صورت گرفت؛
بررسی دسترس پذيری بهتر نابينايان به دولت الكترونيكی

معاون وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات در جلســه ای با حضور فعالان 
»شــبکه ملی تشــکل های مردم نهاد افــراد دارای معلولیــت بینایی« 
مناسب سازی و دســترس پذیری افراد دارای معلولیت بینایی به خدمات 
فضای مجازی از جمله دولت الکترونیکی مورد بررســی و رسیدگی قرار 

گرفت.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به نقل از روابط عمومی ســازمان فنــاوری اطلاعات ایران، طی 
یک نشست همکاری، محمد خوانساری، معاون وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات و جمعی از فعالان »شــبکه 
ملی تشــکل های مردم نهاد افراد دارای معلولیت بینایی« که به میزبانی 
این سازمان برگزار شد، مشکلات، درخواست ها و استانداردهای مورد نیاز 
نابینایان و کم بینایان کشور جهت دسترســی بهتر آنها به خدمات حوزه 
ارتباطات، دولت الکترونیک، فضای مجازی و نیز اینترنت مطرح شد و مورد 

بررسی قرار گرفت.
در این نشست، درخواست هایی نظیر مناسب سازی و دسترس پذیر کردن 
پیام رسان های ایرانی، دسترس پذیر کردن ســایت های دولتی و مناسب 
سازی آنها برای نابینایان، دســترس پذیری خدمات دولت الکترونیک از 
جمله امور بانکی و سایر خدمات دولتی که در بســتر وب ارایه می شود و 
برخی موارد دیگر توسط فعالان شمنا مطرح شد. در این نشست هم چنین 
فهرستی از استانداردهای لازم برای دسترس پذیری سایت های اینترنتی و 

نرم افزارها برای نابینایان توسط این تشکل ارایه شد.
به منظور راهبری پیگیری و رســیدگی به درخواســت های شبکه ملی 
تشکل های مردم نهاد افراد دارای معلولیت بینایی که اعضای آن بیش از 
یک میلیون نفر از جمعیت کشور را تشکیل می دهند، کمیته ای در سازمان 
فناوری اطلاعات ایران متشکل از عضو هیات عامل سازمان، معاون دولت 
الکترونیکی و معاون سیاست گذاری و اعتبار بخشی سازمان تشکیل شود. 
هم چنین مقرر شده اســت، طی نشســت های منظم همکاری با حضور 
نمایندگانی از این تشــکل و اعضای کمیته، برنامه اقدامات اجرایی لازم 

تدوین و به تدریج مورد اجرا قرار بگیرد.

اخبار

معاون اشتغال وزارت کار 
گفــت: در شــرایط حال 
حاضــر اقتصاد ایــران و 
تنگناهــای موجود یکی از 
مهم ترین راهکار برون رفت 
از بحران های موجود، توســعه کارآفرینی و ایجاد 
فعالیت های دانش بنیان است. کارآفرینی از طریق 
نوآوری، اختراع و رقابت پذیری بر رشــد اقتصادی 
تأثیر می گذارد. کارآفرین با خلــق ایده های نو در 
فرایند تولید، ســبب پیدایش فناوری، محصولات 
و خدمات می شــود. کارآفرینی عامل ایجاد فضای 
ســالم اقتصادی، رونق اقتصــادی و عامل انتقال 

فناوری است.
“با توجه به اینکه یکی از مشکلات اقتصادی کشور 
بحث اشتغال است, یکی از راه های مناسب که برای 
پایداری و گسترش اشتغال وجود دارد, بحث توسعه 

کارآفرینی و اهمیت بحث کارآفرینی است.
برای اینکــه بتوانیم کارآفرینی را توســعه دهیم, 
بایــد چندیــن کار انجــام دهیــم, یکــی از این 
اقدامات نهادسازی اســت. به همین منظور کانون 
نهادکارآفرینان برتر کشور را شکل دادیم, این نهاد 
به صورت دستورالعمل و با چندین نقص درگذشته 
وجود داشت, که از حالت دســتورالعمل به حالت 
اساسنامه تبدیل کردیم. با این کار جنبه صنفی و 
مردمی بودن آن را افزایش دادیم,جایگاه آن را در 
بین دســتگاه دولتی )از جمله شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی( و کارگروه اشتغال استان ها 
ارتقا بخشیدیم که رئیس کانون باید در این شوراها 
حضور داشته باشــند."این بخشی از اظهارات علی 
زندوکیلی ،مدیــرکل توســعه، کارآفرینی و بهره 

وری نیروی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
درباره کارآفرینی در کانون کارآفرینان برتر رسمی 

کشور است.
این کانون بر اســاس بند ۸بیست و نهمین مصوبه 
شورای عالی اشــتغال کشــور تشکیل شده است 
و به عنوان بازوی اندیشــه ورز اســتان ها در حوزه 
کارآفرینی فعالیت می کند.کانون کارآفرینان برتر 
رسمی کشور متشــکل از کارآفرینان برتر کشور 
است که طی جشــنواره کارآفرینان برتر هرساله 

انتخاب می شوند.
محمود کریمی بیرانوند, معاون توسعه کارآفرینی و 
اشتغال وزارت کار با اشاره به نقش کانون کارآفرینان 
برتر رسمی و جشــنواره کارآفرینان برتر در تحقق 
رشد اقتصادی طی یادداشتی گفت:یکی از بارزترین 
ویژگی های اقتصاد امروز تغییرات سریع و روزافزون 
است. انقلاب فناوری اطلاعات، تغییر در ترکیب نیروی 
انسانی به نفع نیروی دانش محور و خلاق، همچنین 
ایجاد و توسعه شبکه های اجتماعی که می توانند منجر 
به فعالیت های دانش بنیان نوظهور شوند از مهم ترین 

این تغییرات در چند دهه اخیر هستند.
باید توجه داشــت که در این محیط متلاطم برای 
حرکت به سوی نظام اقتصادی نوین تنها کشورهایی 
می توانند موفق عمل کنند که قابلیت تطبیق با این 
تغییرات را داشته باشند. بر این اساس و با توجه به 
شرایط حال حاضر اقتصاد ایران و تنگناهای موجود 
یکی از مهم ترین راهــکار برون رفت از بحران های 
موجود، توســعه کارآفرینی و ایجــاد فعالیت های 

دانش بنیان است.
در سطح کلان، کارآفرینی عامل تغییرات ساختاری، 
ایجاد اشــتغال و رشــد اقتصادی و در سطح خرد 
محرک شکل گیری و رشد بنگاه ها است. مداخلات 
دولت درزمینه گسترش کســب وکار و کارآفرینی 
در طول زمان، همراه با تکامل محیط اقتصادی و با 

توجه به تفکرات و سیاست های غالبی که دولت ها در 
پی تغییر و یا اصلاح آن بوده اند به تدریج از سیاست 
صنعتی به سیاست حمایت از بنگاه های کوچک و 
متوسط و سپس به کارآفرینی تغییر جهت داشته 
است. اخیراً نیز توجه بسیاری از سیاست گذاران به 
کارآفرینی رشد محور جلب شده است تا جایی که 
پشتیبانی از بنگاه های پررشــد یکی از مهم ترین 

اهداف برنامه های توسعه کشورها است.
منطق این تغییر رویکرد این است که بنگاه های پررشد 
سهم بالایی در ایجاد اشتغال داشته و محرک ارتقاء 
بهره وری، نوآوری و نفوذ در بازارهای جهانی هستند 
و این نوع شرکت ها به مدد افراد متخصص و باتجربه با 
عنوان کارآفرین به وجود می آید همچنین برای ایجاد 
و توسعه هر چه بیشتر این نوع شرکت ها نیاز به فضا یا 
محیط متناسب می باشد که بهترین روش استفاده از 
تجربه و توانمندی کارآفرینان برتر در حوزه ها و مناطق 
مختلف می باشد یا به اصطلاح تکثیر نمونه های موفق 
که به واسطه کارآفرینان برتر به وجود آمده می باشد. لذا 

امروزه با عنایت به ماهیت متلاطم اقتصادی- اجتماعی 
جهان و همچنین وضعیت موجود اشــتغال و بازار 
کار کشور، توجه به مقوله کارآفرینی و فعالیت های 
دانش بنیان که منجر به ایجاد کسب وکارهای جدید 
باارزش افزوده بالا می شــود به لحاظ اهمیت و نقش 
مثبت در رشد و توسعه اقتصادی- اجتماعی، امری 

ضروری و بنیادی است.
این در حالی اســت که کارآفرینان در پیمودن مسیر 
کارآفرینی با دشــواری ها و مشــکلات فراوانی روبرو 
هستند و دولت ها باید به جای سنگ اندازی در مسیر 
رشد و تعالی، مشوق هایی را در جهت جبران تلاش های 
آن ها مدنظر قرار دهند و با پیگیری های مستمر خود 
آن ها را در پیمودن این مســیر دشــوار یاری نماید. 
مقام معظم رهبری در دیدار اخیر خود با کارآفرینان، 
تولیدکنندگان و دانش بنیان ها فرمودند: »کارگروه هایی 
با حضور فعالان اقتصادی تشکیل دهید و با پیگیری 
مستمر، مشکلات را علاج کنید که در این صورت، رشد 

اقتصادی کشور هم محقق خواهد شد«.

توسعه كارآفرينی و فعاليت دانش بنيان برای رشد اقتصادی ضرورت دارد 

فعالیت دانش بنیان ها در خط مقدم اقتصاد

آینده اقتصاد در دست دانش بنیان ها 
مهدی غیبی، کارشناس فناوری اطلاعات

شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، موجب رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری بر روی 
بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب برای تحقق رشد اقتصادی نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند. 

چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن عده ای می شود. اما در درازمدت در این حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین اقتصاد مقاومتی 
مدنظر رهبر انقلاب داشت. لذا وزارت ارتباطات در این حوزه رسالت مستقیمی برای ایجاد اشتغال ندارد، اما می تواند بستر ساز ایجاد اشتغال باشد.

استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر مولد بودن می شود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث 
اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل بیشتری خواهد شد.

وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. امری که از سوی استارت آپ ها 
بیشترین نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است. معمولا یک شرکت نوپای موفق قابلیت رشد بیشتری نسبت به یک شــرکت جاافتاده دارد. یعنی می تواند با سرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشد 
بیشتری نسبت به شرکت های قدیمی داشته باشد. شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی نیز وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به 

شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود را شروع کنند. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات گفــت: قواعد 
سرزمینی کشــور به اپراتورهای ماهواره ای ابلاغ 
شده است و در صورت رعایت این قواعد از حضور 
آنها در کشور استقبال می شــود. وزیر ارتباطات 
در حاشیه جلسه هیات دولت گفت: ما از فعالیت  
منظومه  های ماهواره ای استقبال می کنیم مشروط 
به اینکه به قواعد بین المللی پایبند باشند. او افزود: 
بر اســاس قواعد اتحادیه بین المللــی مخابرات 
)ITU( هر اپراتور ماهواره ای بخواهد در کشوری 
فعالیت کند باید قواعد سرزمینی یا لندینگ رایت 
آن کشــور را رعایت کند. ما این قواعد سرزمینی 
را که مصوب قانونی کمیســیون تنظیم مقررات 
است به اینها رسما ابلاغ کرده ایم و منتظر پاسخ 

آنها هستیم.
او بــا تاکید بر اینکــه قوانیــن »لندینگ رایت« 
ایران را رســما بــه اســتارلینک ابــلاغ کردیم 
و منتظــر پاســخ هســتیم گفت: اســتارلینک 

مانند ســایر اپراتورهــا اگر قوانین ســرزمینی 
 را رعایــت کنــد از فعالیــت آنهــا اســتقبال 

می کنیم.
وزیــر ارتباطات همچنین اعلام کــرد که تماس 
تصویری تلفن های همراه بــدون نیاز به نرم افزار 
به زودی برقرار خواهد شد. عیســی زارع پور در 
حاشیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار داشــت: به زودی تماس تصویری از طریق 
تلفن همراه بدون نصب نرم افزار فعال خواهد شد 

و هزینه زیادی نیز نخواهد داشت.
وزیــر ارتباطات همچنیــن با تشــکر از خانواده 
همکاران وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، 
گفت: هرچه کانون خانواده ها گرم تر باشد، آثار 
مثبت آن بیشتر بر فعالیت های وزارت ارتباطات 
نمود دارد و از این رو هر کمکی که از دست برآید 
برای گرم تر کردن کانون خانواده همکاران وزارت 

ارتباطات انجام خواهم داد.

به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات، عیســی 
زارع پــور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در 
جشن پیروزی انقلاب که با حضور خانواده بزرگ 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در سالن وزارت کشور 
برگزار شد، ضمن تبریک سالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی و اعیاد ولادت حضرت علی علیه السلام و 
روز مبعث، گفت: از زحماتی که خانواده ها متحمل 
می شوند تا همکاران وزارت ارتباطات در راستای 
پیشبرد اهداف این وزارتخانه گام بردارند، تشکر 

می کنم.
وی با بیان اینکه امروز زندگــی مردم به فعالیت 
های صورت گرفته در حــوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات گره خورده اســت، افزود: اگر همکاران 
گرامی در وزارت ارتباطات کار و تلاش می کنند 
باید قدردان خانــواده های بزرگوار آنها باشــیم 
که شــرایط را بــرای فعالیت و مجاهــدت آنها 

فراهم مــی کنند. وزیر ارتباطات دســتاوردهای 
یک ســال و نیم اخیر وزارت ارتباطات را حاصل 
کار جمعــی همه خانــواده هــای کارکنان این 
وزارتخانه دانســت و گفت: هرچه کانون خانواده 
ها گرم تر باشــد، آثار مثبت آن بیشتر بر فعالیت 
های وزارت ارتباطات نمــود دارد و از این رو هر 
کمکی که از دســت من برآید برای گرم تر کردن 
 کانون خانواده همــکاران وزارت ارتباطات انجام 

خواهم داد.
بنابه این گزارش، در مراسمی که با عنوان جشن 
پیروزی انقلاب سه شنبه شــب در سالن وزارت 
کشور و با حضور همکاران ستاد وزارت ارتباطات 
و شرکت ها و سازمان های تابعه به همراه خانواده 
برگزار شد، بخش های شاد و مفرحی برای شادی 
و نشــاط خانواده ها در قالب هایی چون سرود، 
نمایش، مســابقه و اســتندآپ کمدی با حضور 

هنرمندان مطرح کشور ارایه شد.

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
گفت: شرکت های بزرگ همچون گل گهر با نوآوری 
شرکتی، می توانند پیشران دانش بنیان های نوپا باشند. 
آئین اختتامیه رویداد توسعه ایده های فناورانه گل گهر 
با حضور روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهــوری در مجموعه فرهنگی و 
ورزشی تلاش با معرفی و تقدیر از ایده های برتر نوآورانه 

برگزار شد.
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رئیس جمهوری در ابتدای ســخنان خود با طرح یک 
مثال از دو شرکت به توضیح واژه دانش بنیان پرداخت 
و خاطرنشــان کرد: نخستین شــرکت، یک شرکت 
خودروسازی به روز دنیا است که  یک نمونه از اقتصاد 
صنعتی، بر مبنای تولید انبوه و کارخانه و زیرســاخت 
است . این صنعت خودروسازی در مساحت ۱۰ هکتاری، 
خودروهایی به وزن ۲ تن را تولید می کند و سالیانه ۵۰۰ 
هزار خودرو تولید کرده و هر دستگاه را ۳۰ هزار دلار به 
فروش می رساند. این سایت خودروسازی ۱۰ هکتاری 
یک میلیارد دلار زیرساخت دارد و سود جهانی که کسب 

می کند تقریباً ۱۰ درصد است.
در نقطه مقابل، شرکتی دارای زمینی به مساحت هزار 
مترمربع یک ویال داروئی تولید می کند. ۴ ویال ۵ گرمی 

که مجموعاً ۲۰ گرم می شود را تولید می کند و با قیمت 
۳۰ هزار دلار به فروش می رساند. در بررسی این شرکت 
می بینیم فقط ۱۰ درصد ارزش این شرکت را زیرساخت 
آن تشکیل می دهد و ۹۰ درصد ارزش آن به دانش فنی 
موجود در آن بازمی گردد و ســودش نیز ۴۰۰ درصد 
است. این شرکت نمونه شرکتی اســت که بر مبنای 

اقتصاد دانش بنیان شکل گرفته است.
دهقانی با تأکید بر اینکه اشــتباه ما در ترکیب این دو 
شرکت است و بر آن نام دانش بنیان می گذاریم، اظهار 
کرد: دانش بنیان، استارتاپ نیست. اقتصاد دانش بنیان 
در دنیا مفهومی بسیار گســترده دارد. وی با تاکید بر 
این تفاوت دیدگاه ها، گفت: شرکت های دانش بنیان 
واقعی که اقتصاد دانش بنیان را شکل می دهند بسیار 
گران قیمت هستند. کارخانه های دانش بنیان واقعی 
در دنیا، اقتصادهای بزرگ را تشکیل می دهند. وقتی به 
مرحله تجاری سازی و به اوج تولید می رسند بسیار گران 

می شوند در حدی که امکان خرید آن ها وجود ندارد.
رئیس بنیاد ملی نخبــگان افزود: مزیــت خرید این 

شرکت ها آن است که، شرکتی با سود ۴۰۰ درصدی 
خریداری می شــود، درحالی که از معایــب آن، گران 
خریدن این شرکت ها است. دراین  بین راهبردی برای 
ارزان تر خریدن این شرکت ها به میان آمد و بر مبنای آن، 
پس از شکل گیری این شرکت ها باید آن ها را خریداری 
کرد. با مثالی از بچه  ماهی ها این موضوع را روشــن تر 
می کنم. فرض کنید هرکدام از این شرکت ها بچه ماهی 
هستند. از هر ۱۰ عدد بچه ماهی ۲ عدد نهنگ می شوند، 
لذا خریداری این شرکت ها نیز می تواند با این ریسک 
روبه رو باشــد که به سود آن چنانی نرســد، اما ارزش 
دارد چون با هزینه کمتر در خرید شرکت نوپا ریسک 

بیشتری در بر خواهد داشت.
وی با اشاره به اینکه به قانونی با نام قانون بقای مشکلات 
باور دارم، گفت: بنابراین قانون، مشکلات از نوعی به نوع 
دیگر تبدیل می شــوند. به این دلیل که پول و سرمایه 
بسیار برای خرید شــرکت های بزرگ نداریم با خرید 
بچه ماهی وقتی کــه به نهنگ تبدیل شــدند، موفق 

خواهیم شد.

دهقانی با طرح ایــن بحث که مفهومــی در غرب به 
نام ســرمایه گذاری خطرپذیــر بر مبنــای اقتصاد 
خصوصی، شــکل گرفت اظهار داشــت: چه کسانی 
می توانــد ســرمایه گذاری خطرپذیر انجــام دهند؟ 
یا بخــش خصوصی، یــا بخــش دولتی یــا بخش 
میانی اعــم از خصولتــی و عمومی ایــن کار را انجام 
می دهنــد. در ایالات متحــده ۹۰ درصــد اقتصــاد 
در دســت بخش خصوصی اســت و به معنای واقعی 
 ســرمایه گذاری خطرپذیر توســط بخش خصوصی،

 انجام می شود.
وی با تاکید بر این افزود: در ۱۰ ســال گذشــته همه 
صندوق های پژوهش و فناوری مان به اندازه یک دهم 
مســئولیت اجتماعی گل گهر در یک ســال ریسک 
نکردند. کدام ریسک؟ مگر ما اقتصاد خصوصی داریم 
که بخواهیم ریسک پذیر برخورد کنیم. ریسک برای 
ما معنا ندارد. ریســک برای اقتصــادی که ۸۵ درصد 
آن دولتی است معنا ندارد. ریسک واقعی برای بخش 
خصوصی است. بدون تعارف می گویم که اقتصاد ریسکی 
به معنای بخش خصوصی نداریم. مجموعه سرمایه تمام 
صندوق های پژوهش و فناوری ما در حال حاضر ۲ هزار 
میلیارد تومان هم نیست. در هیچ کدامشان نیز بخش 

خصوصی به معنای واقعی وجود ندارد.

وزير ارتباطات: منتظر پاسخ هستيم

قواعد سرزمینی مان را به استارلینک ابلاغ کرده ایم

معاون علمی و فناوری؛

 شرکت های بزرگ با نوآوری، پیشران دانش بنیان های نوپا باشند


